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Otvoritev razstave
Praznične drobtinice

Pestro decembrsko dogajanje v Loški dolini je v gradu Snežnik popestrila še razstava malih in velikih, šivanih, kvačkanih, pletenih in 
lepljenih novoletnih okraskov, ki sta jih ustvarili Anka Špeh in Đurđa Janež ter jih je po gradu z občutkom posula Majda Prebil. 
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OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 
Člankov v glasilu Obrh ne lektoriramo.  •  Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina.  •  
Naklada 1500 izvodov.  •  Uredniški odbor: Alma Kandare, Andreja Buh, Bernarda Okoliš, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, 
Milena Ožbolt, Karmen Bajec  •  Odgovorni urednik: Miha Razdrih  •  Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega 
odreda 2, 1386 Stari trg pri Ložu.  •  E-naslov: obcina@loskadolina.si  •  Telefon: 01 705 06 70  •  www.loskadolina.si  •  
naslovnica: Otvoritev razstave Praznične drobtinice  •  tekst na naslovnici: Andreja Špeh  •  fotografija na naslovnici: Mario 
Žnidaršič  •  Avtor križanke: Matjaž Hladnik   •  Oblikovanje in tisk:  Abakos  d.o.o.

Rok za oddajo prispevkov za naslednjo številko: 20. januar 2023

Splošna navodila in pravila za pripravo člankov:
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v programu word. • Ime dokumenta naj 
bo enako, kot je naslov članka. • Vsi teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografije in 
drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB 
ali več. Slikovno gradivo naj bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Predvsem pa naj 
fotografije ne bodo prenesene direktno s fb ali drugih spletnih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • 
K fotografijam je potrebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti avtorja fotografije 
oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo 
napisan na koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in zaželena dolžina tekstov je 
od 2.000 do največ 5.500 znakov s presledki ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • 
Izjeme so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni članki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. 
Ti teksti lahko vsebujejo do največ 10.000 znakov s presledki ter največ 3 fotografije oz. slikovne priloge. • Če je 
fotografij priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo 
si pridržuje tudi pravico do neobjave ali krajšanja člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. Prav tako ne objavi 
tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila in ne sodijo v nobeno od rubrik.
Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev:
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno prilogo • Vsebina naj bo omejena na 
tematiko, ki se nanaša izključno na Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih ne objavi.
• Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Uredniški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno 
polemiko na določeno temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo prekine. • Besedilo 
mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z namenom, 
da lahko preverimo istovetnost pisca. • Za vsebino in resničnost navedb odgovarja izključno avtor sam.

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran:
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko dolgi maksimalno 2800 znakov s presledki 
in ena osebna oz. portretna fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo objavljen oz. bo 
vrnjen v krajšanje.

ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI. STALIŠČE V VSEBINAH POSAME-
ZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA.

Obrh dostopen tudi na spletni strani občine Loška dolina: https://www.loska-dolina.si

Miha Razdrih,
urednik
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Spoštovane bralke, bralci in soustvarjalci Obrha!

Končno je tukaj zima! Prava, z mrazom in snegom. Ko narava zaspi, ko se iz dimnikov začne 
kaditi in ko se zasvetijo novoletne lučke. Taka, kot zime morajo biti. Super volilno leto se po-
časi bliža koncu. Loška dolina je na lokalnih dobila novo občinsko vodstvo. Ob tej priložnosti 
bi vsem novoizvoljenim funkcionarjem rad iskreno čestital in jim zaželel, da jim uspe uresni-
čiti vse obljube, stari garnituri pa se zahvalil za dobro sodelovanje in zaupanje. Uredniški od-
bor in jaz, kot urednik, smo s to številko namreč zaključili svoj mandat. Trudili smo se, da je v 
Obrhu lahko vsak našel svoj prostor. To je sicer večkrat koga razočaralo, mogoče celo ujezilo, 
a želeli smo predstaviti vse, ki so si vzeli čas in nam poslali svoje prispevke. Urejanje lokalnega 
glasila se, po mojem mnenju, razlikuje od urednikovanja v ostalih medijih. Smo zrcalo našega 
okolja in odsev v njem včasih koga preseneti. Veseli smo bili vsake kritike in pobude, saj to 
pomeni, da ste Obrh brali in se odzivali na objavljene prispevke. Številna pisma, odgovori na 
nagradna vprašanja in rešitve križanke, ki redno prihajajo na naš naslov iz celotne Slovenije, 
pa pričajo o tem, da z objavljenimi članki presegamo teme, ki so zanimive zgolj lokalnemu 
prebivalstvu. Obrh je kronika našega časa in ponosen sem, da sem bil lahko del ekipe, ki ga je 
urejala. Nova občinska oblast bo imenovala naše naslednike, ki bodo naslednja štiri leta pri-
pravljali občinsko glasilo. Želim jim vso srečo! Prepričan sem, da bo Obrh ostal publikacija, 
ki jo boste z veseljem vzeli v roke in bo še naprej oglasna deska dogajanja v Loški dolini. To 
je, čeprav se včasih sliši drugače, zelo pestro. Sploh ob koncu leta se pri nas toliko dogaja, da 
se bojim, da bo v naslednji številki težko najti prostor, da bi podrobneje predstavili vse. Nekaj 
prireditev, ki so se dogajale v začetku prazničnega decembra smo tako zajeli že v tej izdaji, na 
ostale, ob koncu leta, pa vas vabimo z napovedmi, vabili in oglasi. 

Vam, drage bralke in bralci, pa v imenu celotnega uredniškega odbora želim predvsem zdrav-
ja, zadovoljstva in uspeha v letu, ki je pred nami! Naj bo tako, kot si ga želite! 

Srečno!
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Spoštovane občanke in občani! 

Ob koncu mandata želim tudi jaz potegnit črto pod delo Ob-
činskega sveta v mandatu kateri se zaključuje. Predvsem je 
nemogoče karkoli narediti, če nimaš večine in razumevanja v 
Občinskem svetu. Zato nimamo večnamenske športne dvorane, 
doma starejših, težave pri izvedbi projekta Lož – Podlož itd. Ne 
smemo pa pozabiti, da je ta mandat zaznamovala tudi Covid 
kriza katera nam je vzela kar precej časa in energije. To poletje 
pa nas je prizadela tudi zelo huda suša in s tem tudi pomanjka-
nje pitne vode. Po 10. 8. smo začeli aktivno iskati rešitve in ni 
bilo druge kot da pitno vodo dovažamo s cisternami iz Postojne 
in iz Občine Bloke iz Bloške police. Z veliko pomočjo gasilske 
zveze Loška dolina in CZ nam je uspelo zagotoviti zadostne ko-
ličine pitne vode. Ob tej priložnosti bi se rad zahvalil županu 
občine Bloke g. Jožetu Dolesu, poveljniku Regijskega štaba CZ 
za Notranjsko kraško regijo g. Sandiju Curku, poveljniku štaba 
CZ Loška dolina g. Igorju Palčiču, poveljniku gasilske zveze Lo-
ška dolina g. Borisu Korenu in vsem gasilkam in gasilcem, ki so 
sodelovali pri prevozih in prečrpavanjem pitne vode.

Z JP Komunala Cerknica pa smo začeli tudi z iskanjem in od-
pravljanjem okvar na vodovodnem sistemu, saj je bilo izgub kar 
več 70 %. Narejen je projekt za obnovo vodovoda Pot na Ulako 
in Rožnik, obnovili smo dva odseka vodovoda v Iga vasi in zače-
li z obnovo vodovoda ulice »Pogorišnice« in hišnih priključkov 
v Kozariščah. S temi obnovami bo po besedah direktorja JP Ko-
munala g. Antona Kranjca rešen večji del izgub vode. Seveda pa 
je potrebno nadaljevati z projektom obnova vodovoda in kana-
lizacije Ograde … Po nasvetu stroke smo začeli tudi z projektom 
ultra filtracija pitne vode. Z dobaviteljem smo si ogledali teren, 
naročili idejni projekt in OVD (okoljevarstveno dovoljenje). 
Naročen je merilni števec in telemetrija na vrtini Obrh v Žagi. 
Po besedah dobavitelja, bi če ne bo zapletov, ultra filtracija lah-
ko delovala že do poletja. 

Na novi vrtini Kozarišče nam je končno uspelo odvzeti vzorec 
vode za analizo in rezultat analize pove, da je voda pitna. Pridobili 
pa samo tudi zadnje služnosti za prekop zemljišč in vsa soglasja za 
pridobitev gradbenega dovoljenja. Upam, da bo novi župan s tem 
projektom in že delno pripravljenimi projekti nadaljeval.

Ta mesec smo imeli lokalne volitve. Izvolili smo novega župana 
in člane občinskega sveta. Županu čestitam za imenovanje in mu 
želim uspešno vodenje občine in udejanjanje predvolilnih obljub.

Lojze Škulj, podžupan in svetnik
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Dragi soobčani,

vsem, ki ste se udeležili lokalnih 
volitev se iskreno zahvaljujem. 
Posebna zahvala pa je namenjena 
vsem, ki ste glasovali zame in za 
kandidate za občinski svet na li-
sti Socialnih demokratov. Iskreno 
sem presenečena nad tako veliko 
podporo, ki je zelo velika potrdi-
tev mojemu in našemu delu. 

Zagotavljamo vam, da si bomo 
še naprej prizadevali narediti iz 
te občine uspešno oazo miru, ki 
nam bo omogočala preživetje in 
nudila varno zavetje v vseh ži-
vljenjskih obdobjih. 

Pridejo »tista leta«, ko se človek začne spraševati kako je do sedaj 
preživel življenje in kaj od njega pričakuje vnaprej. Včasih, nepred-
videno, se v življenje nekako vrinejo aktivnosti, ki jih pač zaradi ob-
čutka domoljubja moraš opraviti in za določeno obdobje svoj način 
življenja temu, hočeš-nočeš, prilagoditi.

Takšni aktivnosti sta bili tudi tile dve moji letošnji »telovadbi« s kan-
didaturama za poslansko in župansko funkcijo. Lepi izkušnji, ki sta 
me (čeprav pri teh letih) še vedno marsikaj naučili in mi omogočili 
spoznati ogromno dobrih, prijetnih in poštenih ljudi. 

Na površje pa je privrela tudi realnost nad nepoštenimi dejanji posa-
meznikov, kar me posledično tudi nekako pripeljalo v stanje trenutne 
iztrošenosti. Teh kandidacijskih ponovitev pa si res ne želim nikoli 
več. Za eno življenje je tovrstnih izkušenj popolnoma dovolj. 

mag. Armida Bavec
(arhiv: Armida Bavec)

LOKALNA POLITIKA

Pa ne zaradi poslanske ali županske neizvolitve, saj sem neizmerno 
ponosna na podporo, ki sem jo vsakokrat dobila, ampak zaradi spe-
cifičnih manir posameznikov, ki sem jih bila včasih deležna. To je 
treba le poskusiti. Ni lepo, verjemite. 

A vseeno, volje za pomoč pri ustvarjanju lepšega jutri, še nisem izgu-
bila. Še vedno se ne morem obrniti stran, če se dela škoda, nezakoni-
tost ali če se nekomu namerno škoduje in še vedno bom opozarjala, 
če bom zaznala, da nekaj ni prav. 

Verjamem pa, da bodo tokrat morebitna opozorila sprejeta dobro-
namerno in ne tako kot v preteklih treh mandatih. In verjamem, da 
karkoli se bo že naredilo ali zgodilo (saj kdor dela, tudi greši), se ne 
bo zavestno delalo narobe in se bo tudi takoj saniralo/popravilo, če 
bi do nenamerne napake res prišlo. In to je sprejemljivo, normalno in 
prav. In tega nihče niti ne zameri.

Sedaj SMO NA ZAČETKU
nečesa boljšega, lepšega, bolj pozitivnega.

In končno ponovno verjamem v prihodnost naših krajev.

Verjamem, da bomo dosegli cilj, da mora biti občina za ljudi in ne 
obratno. Verjamem, da bomo uspeli mlade ljudi zadržati v domačem 
kraju, da tukaj ustvarjajo družine in verjamem, da bo naša občina 
ponovno postala razvita in spoštovana občina, ki bo ponovno zgled 
napredka daleč naokoli. Naj nam bo preteklost le odskočna deska v 
lepše dni, mesece, leta in desetletja. 

Ob tej priložnosti pa naj vam zaželim še, da bi v letu 2023 našli srečo 
tam, kjer jo iščete in jo najbolj potrebujete.
Še enkrat hvala in SREČNO V 2023!

mag. Armida Bavec
članica občinskega sveta
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Spoštovane občanke in občani Loške doline!

Hvala vsem, ki ste prišli na lokalne volitve in 
s tem opravili eno od temeljnih državljanskih 
dolžnosti. Še posebej hvala vsem, ki ste volili 
Svobodo. 
Zahvaljujemo se tudi vsem, ki ste se izrekli o 
referendumskih vprašanjih in še posebej hvala 
vsem, ki ste oddali glas za 3xZA!

Ob tej priliki vabimo vse občanke in občane, da 
se pridružite Gibanju Svoboda in vsak po svojih 
močeh pomagate pri razvoju Loške doline.

Za Svobodo!
mag. Miro Mlakar

ZAHOD  •  foto: Edo Šega

Spoštovane občanke in občani občine Loška Dolina,

Z decembrom smo zaključili letošnje supervolilno leto 
v katerem smo se na volišča odpravili najmanj petkrat, 
od tega v zadnjem mesecu in pol štirikrat. Ljudsko gla-
sovanje je najvišja možna oblika demokracije in voljo 
ljudi morajo izvoljeni predstavniki tudi upoštevati. Ali 
je bila na vseh letošnjih odločitvah volja ljudi tudi pra-
vilna, bodo volivci lahko ocenili ob naslednji priložno-
sti, ko bodo imeli možnost svoje odločitve letošnjega 
leta revidirati in se bodo lahko odločili tudi drugače, 
kljub temu pa se nadejam, da bodo vse sprejete odlo-
čitve tudi v dobro predvsem vseh nas državljanov te 
naše prelepe domovine. V vaši občini ste že v prvem 
krogu večinsko zaupali mandat novemu županu Ma-
tjažu Antončiču, ki mu ob tej priliki tudi iskreno česti-
tam ter mu želim uspešno vodenje občine.

V parlamentu se trenutno pripravljamo na novo pro-
računsko leto, ki bo zahtevno predvsem za vladajočo 
koalicijo, saj bo soočena z vsesplošno draginjo, napo-
veduje se tudi recesija, ki je svoje zobe že pokazala v 
letošnjem tretjem četrtletju, saj je gospodarska de-
javnost občutno padla. Opozicija bo seveda vladne 
ukrepe spremljala in vse dobre rešitve podprla. To smo 
delali v preteklosti, tako bomo ravnali tudi v prihodnje.

Ob koncu naj vam zaželim blagoslovljene Božične 
praznike, prav tako vam izrekam čestitke ob Dne-
vu samostojnosti in enotnosti, ter želim srečno in 
uspešno leto 2023.

Zoran Mojškerc
Poslanec v Državnem zboru Republike Slovenije

Zoran Mojškerc
(foto: osebni arhiv)
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Družina Turk iz Nadleska je pred šestimi 
leti kupila lokal ob teniškem igrišču

v Ložu in ga poimenovala »Gušt bar«.
Z vodjo lokala Maticem Turk smo

poklepetali o pestrem poletju,
saj se je letos v Guštu res dogajalo.

Matic, kaj vas je pred šestimi leti 
vzpodbudilo, da ste se odločili za 
prevzem tega lokala? 

Po poklicu sem kuhar in v družini smo 
razmišljali o prevzemu lokala v grajskih 
Pristavah. Prijavili smo se na razpis, a ni-
smo bili izbrani, v tem času pa se je pojavila 
priložnost za nakup tega lokala. S pomočjo 
gospoda Borisa Hribarja smo navezali kon-
takt z lastnikom in odkupili celoto – lokal, 
teniško igrišče in vso pripadajočo okolico.
Naša družina se sicer s podjetništvom 
ukvarja že nekaj let, a tu je šlo vendarle 
za povsem nov izziv. Znanje, pridobljeno 
v srednji šoli, mi je dalo pogum, kontak-
ti, ki sem jih pridobil v času zaposlitve v 
različnih gostinskih obratih (restavracije, 
hoteli...), pa veliko pomoči pri opremljanju 
lokala. Marsikaj se da dobiti ceneje, če veš, 
kje in kako. 
In pri urejanju smo stremeli za svetlobo. Ve-
čina lokalov, ne samo v naši okolici, ampak 
na splošno, je temnih oz. temačnih. Mi pa 
smo želeli svetel lokal, pobarvali smo ga belo 
in opremili s svetlim pohištvom in zato de-
luje zelo sveže, odprto, sončno.
S to svežino in svetlobo smo želeli privabiti  
mlajšo populacijo, pa seveda tudi vse tiste, ki 
radi posedijo v prijetnih prostorih ali na na-

ših terasah, kjer imamo kar veliko prostora.

Lokal stoji ob teniškem igrišču in le-to 
je skozi sezono, pa pravzaprav še tudi 
pozno v jesen, zelo zasedeno.

Tenis ima v dolini že kar dolgo tradicijo in 
naše igrišče je edino daleč naokoli. Tu že 
vsa leta organiziramo tekmovalno ligo, ka-
tere »gonilna sila« je Zoran Juvančič in tudi 
sam navdušen tenisač. Seveda brez ustre-
znega vzdrževanje igrišč ne bi šlo, zato sem 
hvaležen Draženu Tomacu, ki svoj prosti 
čas posveti tem opravilom. Ligo obiskujejo 

tekmovalci iz širše okolice – Cerknica, Rib-
nica, Kočevje … Zoran nam tudi pomaga 
pri organizaciji teniških turnirjev, od pet 
do šest letno jih organiziramo in le-teh se 
udeležujejo tekmovalci iz cele Slovenije – iz 
Nove Gorice, Kranjske Gore, če omenim le 
dva oddaljena kraja. Ti turnirji so res dobro 
obiskani, saj je na prvem mestu druženje, 
potem pa tekmovalnost – drugje je ravno 
nasprotno.
Igre tenisa si zaželijo tudi turisti, kateri si 
pri nas izposodijo vso potrebno teniško 
opremo. Prav tako jim predstavimo kraj, 
jim povemo, kje lahko prespijo, kaj si lahko 
ogledajo, kje dobro jedo…

Prostor pa vam omogoča tudi drugačne 
športne prireditve.

V letošnjem letu smo prvič organizirali 
turnir ulične košarke in malega nogometa. 
Odziv je bil presenetljivo dober, tako med 
tekmovalci, kot med gledalci. Tega res ni-
smo pričakovali, ne mi in ne tisti, ki so nam 
pomagali pri organizaciji. Takile dogodki 
dokazujejo, da je športnih, pa tudi drugač-
nih, dogodkov v dolini premalo. 
Pa se je vse skupaj začelo – vendarle govo-
rimo o lokalu – po domače povedano, »ob 
pivu«. Z družbo smo sedeli po igri tenisa in 
Matjažu Antončiču, ki je ljubitelj košarke, 
sem predlagal izvedbo turnirja. Matjaž je 
bil takoj za in je veliko pomagal pri orga-
nizaciji in vodenju dogodka. Pridružili so 
se še Dražen Tomac in nekaj drugih posa-
meznikov. Občani so namreč pripravljeni 

V »GUŠTU« SE DOGAJA
Andreja Buh

Matic Turk
(foto: iz osebnega arhiva Matica Turka)

Cars&craft
(foto: iz osebnega arhiva Matica Turka)
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pomagati, ne pa seveda vsi in pri kakšnih 
večjih dogodkih bi si želel več sodelovanja 
domačinov.
Pri vseh športnih dogodkih, ne zgolj ko-
šarki, pa dobro sodelujemo tudi z Janezom 
Sterletom iz Športne zveze Loška dolina. V 
veliko pomoč pri organizaciji nogometnega 
turnirja tri na tri so bili tudi člani Športne-
ga društva Nadlesk.

Poleg športnih, pa ste letošnje poletje 
organizirali še dve, zelo odmevni 
prireditvi.

Tako je. Prva je bila »Car meet cars & craft«. 
Gre za prireditev, ki povezuje avtomobile in 
pivo. Že ob odpiranju lokala sem želel po-
nuditi čim več vrst piva. Ponujali smo piva 
iz tujih držav in »testirali« okus obisko-
valcev lokala. Sčasoma pa se je v Sloveniji 
pojavilo vedno več craft pivovarn. Meni 
osebno je to zelo všeč in v lokalu smo že po-
nujali piva petnajstih slovenskih pivovarn. 
Izraz »craft« pravzaprav pomeni ročno delo 
in se uporablja za vse, kar je narejeno »na 
roke«. Lahko gre za pivo, ali pa izdelke iz 
papirja … lahko tudi za ročno predelane 
avtomobile.
Prireditev »car & craft« je mišljena kot zbor 
avtomobilov, kjer ponujamo izključno slo-
venska piva malih pivovarn In hrano, ki 
sodi k pivu. Seveda gre pri voznikih zgolj za 
degustacijo piva, saj se zavedamo, da avto 
in alkohol ne gresta skupaj. 
Prireditev je bila zelo obiskana, iz cele Slo-
venije so prišli ljudje z predelanimi avto-
mobili. Nekaj takih navdušencev imamo 
tudi v dolini, vendar je tega manj, kot npr. 
pred petnajstimi leti, saj so bili takrat in av-
tomobili in deli zanje cenovno veliko bolj 
dostopni. 

Kaj pa je tisto, kar je pri predelavi 
avtomobilov zanimivo?

Ljubitelji avtomobilov posvečajo svojim 
»jeklenim konjičkom« večino svojega pro-
stega časa, znanja, predvsem pa denarja, 
zato je težko izbrati, kaj je zanimivo, saj 
je za vsakega lastnika takega avtomobila - 
avto neprecenljive vrednosti.

Ne gre za to, da bi bilo zanimivo meni ali 
tebi, gre bolj za druženje navdušencev med 
seboj. Zato pa poleg ponudimo še nekaj, 
pravzaprav celodnevni program, kjer si lah-
ko »navdušenci« izmenjujejo ideje, mnenja, 
izkušnje, sama prireditev pa je zanimiva 
širšemu občinstvu.

Naj dodam, da imamo s to prireditvijo še 
velike načrte (IWENT), za katere sta od-
govorna tudi Blaž in Marko. V prihodnjem 
letu nameravamo car meet organizirati na 
Štajerskem, pod drugim imenom, saj str-
mimo k večji prepoznavnosti dogodka v 

Sloveniji. Dogodek »cars&craft« bo seveda 
ostala v dolini, tega ne bomo izpustili in si-
cer v začetku poletja.

Že tradicionalno pa organizirate master 
kuhinjo.

Tu gre za sodelovanje z Mašo Trubačev in 
začeli smo tisto leto, ko je Maša sodelovala 
v šovu Master šef. Zdaj Maša pomaga vsa-
ko leto, pri izboru kuharjev, pripravi celo-
tne prireditve, tudi pri promociji… Pri nas 
imamo vsako leto, poleg drugih vrhunskih 
kuharjev, tudi aktualnega zmagovalca šova. 
Tako je bil z nami letos Luka.
Master kuhinja je prireditev, ki privabi zelo 
različne obiskovalce. Od otrok … do babic. 
Spomnim se prve prireditve. Obiskali so jo 
ljudje, ki jih še nikoli nisem videl pred Gu-
štom, čeprav je šlo za domačine. Torej jih je 
prireditev sama »potegnila na plano«.
Zagotovo je prednost naše prireditve v tem, 
da imamo na njej več kuharjev. Na priredi-
tvah v drugih krajih je običajno en kuhar, 
morda dva, pri nas jih je bilo leto kar pet 
(šest?). Vsak od njih ima seveda tudi svoje 
oboževalce in tako v Loško dolino – reciva 
temu tako – pripeljejo obiskovalce iz raz-
ličnih koncev Slovenije. In znova imamo tu 
potencialne turiste, ki na prireditvi ali za-
radi prireditve spoznajo našo lepo dolino.

Najpomembnejše pa je to, da se v dolini ne-
kaj dogaja. Pa ne, da na splošno ni priredi-
tev, celo bi rekel, da jih je veliko, a premalo 
množičnih. Takih, ki privabijo različne lju-
di, predvsem mlade, ki so morda malo bolj 
»izbirčni« in si želijo več zabave. V Loški 
dolini pravzaprav od TVD Partizana dalje 
oz., omenimo še disko Oxy, ni prostora, 
kjer bi se lahko družili v večjem številu, se 
zabavali in konec koncev tudi naplesali. 

Prednost Gušta je prostor. Imamo veliko 
parkirišče ter športna igrišča, ki omogočajo 
velike prireditve. Sam lokal ni dovolj velik, 
pa – resnici na ljubo – v njemu tudi ne pri-
rejamo zabav, saj zna priti do poškodbe in-
ventarja, kar smo na žalost že izkusili.

Smo pa za prireditve ustanovili novo bla-
govno znamko IWENT (kar v prostem pre-
vodu pomeni: sem šel) in tako pravzaprav 
prireditve ločili od Gušta. Znamki IWENT 
še gradimo prepoznavnost, trudimo se po 
korakih in vsekakor nočemo prehitevati.

V šestih letih se je pri Guštu zvrstilo 
veliko različnih prireditev. Ti je kakšna 
ostala prav posebej v spominu?

Pravzaprav ne. Vesel sem vsake prireditve, 
kjer so obiskovalci zadovoljni. Njihov obisk 
in dobra volja je motivacija, da delamo in 
bomo še delali. 

V letošnjem letu ste imeli še nekaj 
načrtov, »Traktoriada« je bila med 
njimi, a vam je ponagajalo vreme, vas 
pa do konca leta čaka še en »zalogaj« - 
prednovoletne prireditve.

Prvo silvestrovanje smo organizirali, še 
preden smo prevzeli lokal. Leta 2015 pod 
šotorom v Starem trgu. Potem pa še tri leta, 
do Covida. 
Letos se s silvestrovanjem vračamo in 
bomo šotor postavili v Ložu, na parkirišču 
pred Kovinoplastiko Lož. Čakata nas dva 
zabavna večera. Na silvestrski večer ne bo 
prireditve, saj smo v preteklih letih ugoto-
vili, da so ljudje ta dan raje doma, v krogu 
svojih družin. Iskreno povedano, pa je tež-
ko tudi za tiste, ki delamo. Na splošno ima-
mo gostinci težave s kadrom (to ni nobena 

Košarka
(foto: iz osebnega arhiva Matica Turka)
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skrivnost), ob praznikih pa je še težje dobiti 
delavce. V Guštu si pomagamo s študenti, 
mislim pa, da ni daleč čas, ko nam bodo 
tudi v Ložu  stregli natakarji iz tujih dežel.
Se bomo pa maksimalno potrudili, da se 
bodo obiskovalci zabavali 29. in 30. decem-
bra. Prvi večer bosta za glasbo poskrbeli sku-
pini »Dejan dogaja« (v njej sodelujeta tudi 
Ložan Rudi Doles in Cerkničan Tilen Tom-
šič) ter »Nočni skok« s Primorske. Glasba za 
ples, saj znajo poseči tudi po harmoniki.
30. decembra pa nas čaka bolj rokovski ve-
čer. Z nami bodo »Joker out«, mislim, da je 
trenutno najpopularnejša skupina v Sloveni-
ji. Zagotovo ste že slišali kakšno njihovo pe-
sem na radiu, tu pa jih boste imeli priložnost 
poslušati v živo. Z nami pa bo tudi preno-
vljeni »Pop design«. »Žurka« zagotovljena.
Razmišljamo tudi o dodatnih prireditvah, 
saj bo šotor vendarle stal dva dni in bi ga 
bilo dobro čim bolje izkoristiti. Spomnim 
se dogodkov v preteklih letih, ki so bili do-
bro obiskani in delamo na tem, da pripra-
vimo še kaj. 
Vesel sem, da nam pri organizaciji pomaga 
Zdenko Truden in celotna ekipa Javnega 
zavoda Snežnik, skupaj je lažje.
Vsekakor bo informacija prišla do vseh, saj 
objavljamo na lokalni televiziji, radiu, Obr-
hu in seveda spletnih omrežjih. 

Načrti?

Veliko jih je. Organizirali bomo prireditve, 
ki smo jih letos in upamo, tudi tiste, ki nam 
jih zaradi vremena ni uspelo. Imamo pa še 
veliko načrtov, saj nam idej na zmanjka. 

Matic, pogovarjava se v tednu, tik po 
lokalnih volitvah. Občina je dobila 
novega župana, Matjaža Antončiča, 
ki sva ga v pogovoru že omenila, saj 
sodeluje z vami pri športnih prireditvah. 
Kaj ti, kot podjetnik pričakuješ od 
novega župana in občinskega sveta?

Predvsem sodelovanje, pomoč pri  priredi-
tvah, tako pri organizaciji kot financah in 
predvsem pri marketingu, saj le-ta pomeni 
skoraj tretino stroškov posamezne priredi-
tve. S sodelovanjem bi zagotovo tudi tradi-
cionalne prireditve (kot so Polharska noč, 
V deželi ostrnic …) dvignili na višji nivo, 
saj trenutno stagnirajo. Pa so te priredi-
tve zamišljene zelo kvalitetno, potrebno je 
le nekaj novih idej, novih pristopov, nova 
energija, da povsem ne zamrejo.

Poleg nujno potrebnih investicij, ki so nam 
vsem poznane (pitna voda …) pa močno 
navijam za večnamensko dvorano. Dolina 

jo zelo potrebuje. Ne zgolj zaradi športa, 
tudi za večje prireditve, ki jih pozimi ni-
mamo kje organizirati. Razen pod šotorom, 
seveda. (Naj še omenim, da ima občina v la-
sti velik šotor, a je najem zunanjega cenejši. 
Vredno razmisleka.)

Pa še to: Glede podjetništva v Loški doli-
ni mislim, da je lokacija v industrijski coni 
Markovec primerna in upam, da bo tudi 
občina prepoznala potrebe domačih malih 
obrtnikov oziroma podjetnikov in jim po-
dala roko. Kolikor sem že sodeloval z no-
vim županom, mislim, da je pravi človek in 
da bomo, tako organizatorji prireditev, kot 
podjetniki, pri njemu in občinskemu svetu 
deležni podpore in sodelovanja. Podpiram 
tudi idejo o podjetniškem inkubatorju v 
Loški dolini.

Naj na koncu povabim vse zabave željne na 
naše prireditve – 29. in 30. 12. pod ogreva-
nim šotorom v Ložu.

Vsem našim gostom, obiskovalcem prire-
ditev, vsem občanom Loške doline in vsem 
vam, ki tole berete, v imenu Gušta, našega 
domačega podjetja in vseh zaposlenih želim 
vesele božične praznike in optimistično, po-
zitivno, srečno in uspešno leto 2023!  ■
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Zgodbe za vsak dan –
za spremembe v srcu

Pred nami je obdobje, ko se zemlja in Zemlja 
pripravita na počitek za ponovno rast, za 
novo življenje, za transformacijo. Pobrali in 
pospravili smo njene darove. Kolikor smo jo 
negovali – toliko nam je vrnila. Tudi z nami, 
ljudmi je podobno – kar sejemo to žanjemo. 
Prihajajoče obdobje je čas namenjen razmi-
šljanju o našem delu, kaj je bilo dobro, kaj 
je lahko še boljše. Ta čas naj bi bil umirjen, 
namenjen druženju z družino, druženju z 
najboljšimi prijatelji ... Je čas, ko se še bolj 
zavemo, da čeprav smo si različni glede (bar-
ve kože, narodnosti, verovanja, svetovnega 
nazora ...) smo vendar VSI SAMO prebivalci 

tega PLANETA.
Na to lepo in malce hudomušno opozar-
ja Anthony de Mello, jezuit, psihoterapevt, 
duhovni vodja v eni izmed svojih svetovnih 
uspešnic »Ptičja pesem – zrna modrosti iz 
svetovnih verstev«. Zaslovel je z knjigami, 
prevedenimi tudi v slovenščino: Zavedanje, 
Sadhana - pot k Bogu, Minuta modrosti ve-
likih verstev, Izviri-Meditacije življenja ... 
(1931-1987)
Naslednje zgodbice so izbrane iz knjižice 
»Ptičja pesem – zrna modrosti iz svetovnih 
verstev«

Spreminjati svet s spreminjanjem sebe - Sufi 
Bajazit pripoveduje o sebi: »Ko sem bil mlad, 
sem bil pravi revolucionar in k Bogu sem 
molil takole: »Gospod, daj mi moči, da bom 

spremenil svet«, ko sem se približal srednjim 
letom in spoznal, da je minilo že pol moje-
ga življenja, ne da bi bil spremenil eno samo 
dušo, sem začel moliti drugače: »Gospod, 
daj mi milost, da bom spremenil vse tiste, 
ki mi pridejo na pot – le svojo družino in 
prijatelje in dovolj mi bo«. Zdaj, ko sem star 
človek in so mi dnevi šteti, sem začel spo-
znavati, kako neumen sem bil. Zdaj je moja 
edina molitev: »Gospod, daj mi milost, da 
bom spremenil samega sebe. Če bi bil prosil 
za to že od samega začetka, ne bi bil zapravil 
svojega življenja. 
Vsakdo bi hotel spreminjati človeštvo. Ko-
maj kdo pa pomisli na to, da bi spremenil 
samega sebe.
(pa ena nogometna) Napadalna in obramb-
na molitev - Katoliško nogometno moštvo je 

bilo na poti na pomemb-
no tekmo. Na vlak je sto-
pil časnikar in povprašal 
po trenerju. »Slišal sem,« 
je začel časnikar, »da pe-
ljete s seboj kaplana, ki 
bo molil za uspeh vašega 
moštva. Ali bi me hoteli 
seznaniti z njim?« »Z ve-
seljem,« je odvrnil trener. 
»Katerega pa želite spo-
znati, kaplana za napad ali 
kaplana za obrambo?«
Bolje grešiti kot obrekovati 
- Sadi iz Širaza pripovedu-
je o sebi tole zgodbo:
Kot otrok sem bil prav po-
božen dečko, goreč v mo-
litvi in predanosti. Neke 
noči sem na vigilijo bedel 
skupaj z očetom. V naro-
čju sem imel odprt sveti 
koran. Vsi drugi ljudje v 
sobi so začeli dremati in 
kmalu so trdno zaspali. 
Rekel sem očetu: »Nihče 
od teh spečih ne odpre oči 
in ne dvigne glave, da bi 
molil. Človek bi pomislil, 
da so vsi mrtvi.« Oče mi je 
odgovoril: »Moj ljubi sin, 
raje bi videl, da bi tudi ti 
spal kot oni, kakor da jih 
obrekuješ.«
Ko se odločiš za molitev 
in pobožnosti, postane 
farizejstvo poklicna ne-
varnost.
Progasti ljudje - V splo-
šnem delimo ljudi na dve 
vrsti: na svetnike in gre-

PLANET ZEMLJA IN MI
Živa Meljo

Zimski Snežnik
(foto: Mario Žnidaršič)
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šnike. Taka delitev pa je samo umišljena. 
Prvič, nihče zatrdno ne ve, kdo so svetniki 
in kdo grešniki, kajti videz vara. In drugič, 
mi vsi – svetniki in grešniki – smo grešniki.
Nekoč je katehet pri verouku vprašal učen-
ce: »Če bi bili vsi dobri ljudje beli in vsi sla-
bi črni, kakšne barve bi bili vi?« Mala Mary 
Jane je odgovorila: »Gospod, jaz bi bila pro-
gasta!«
Tak bi bil tudi sam katehet. Pa mahatme, pa-
peži, kanonizirani svetniki ...
Neki človek je iskal primerno cerkev, da bi se 
udeležil obredov, in slučajno je vstopil v eno, 
kjer so verniki skupaj z duhovnikom brali iz 
molitvenuka. Prav tedaj so izgovarjali bese-
de: »Mnogo dobrega smo opustili in slabega 
storili.« Mož se je sesedel na klop in olajšano 
vzdihnil ter si rekel: »Hvala Bogu! Končno 
sem našel svojo družbo.«  
Poskusi, da bi prikrili progavost naših svetih 
ljudi, so včasih uspešni, a vedno nepošteni.
Tolažba za hudiča - Stara krščanska legenda 
pripoveduje:
Ko so božjega Sina pribili na križ in je izdih-
nil, je šel s križa naravnost v pekel in osvobo-
dil vse grešnike, ki so tam trpeli hude muke. 
In hudič je jokal in žaloval, ker je mislili, da 
ne bo več dobil grešnikov v pekel. Pa mu je 
Bog rekel: »Nikar ne joči, saj bom poslal vse 
tiste svete ljudi, ki so postali samozadovoljni 
zaradi svoje domnevne dobrote in farizejski 
v svojem obsojanju grešnikov. In spet se bo 
pekel napolnil za vse čase, dokler ponovno 
ne pridem.«
 
Zdravo jabolko Mula Nasredin je komaj do-
bro končal svoje razglabljanje, ko se je oglasil 
eden izmed množice in posmehljivo rekel: 
»Namesto, da predeš duhovne teorije, nam 
raje pokaži kaj praktičnega.« 
Ubogi Nasredin se je čisto zmedel. Vprašal 
je: »Kakšne praktične reči pa želiš, da ti po-
kažem?« Porogljivcu je godilo, da je spravil 
mulo v zadrego in da je množici všeč njego-
vo izzivanje. Dejal je: »Pokaži nam na pri-
mer jabolko iz rajskega vrta.«
Nasredin je takoj pobral jabolko in ga dal iz-
zivalcu. »To jabolko je na eni strani vendar 
gnilo!« je ugovarjal možak. »Pravo rajsko ja-
bolko bi gotovo bilo čisto zdravo.«
»Nebeško jabolko bi resnično bilo 
popolnoma zdravo,« je odvrnil mula. »Glede 
na tvoje sedanje sposobnosti pa je takole 
jabolko najboljše, ki se mu boš kdajkoli 
mogel približati.«

Ali človek lahko pričakuje, da bo videl zdra-
vo jabolko z nezdravimi očmi?  Ali da bo od-
kril dobroto v drugih, medtem ko je njegovo 
srce sebično?
Modri Konfucij Pu Šang je nekoč rekel Kon-
fuciju: »Kakšen modrec pa sploh si, ko pra-
viš, da te Jen Hui prekaša v doslednosti? Da 
je v razlaganju stvari Tuan-mu Cu boljši kot 
ti? Da je Čung JU pogumnejši od tebe? In da 
je Čuan-sun Ši bolj dostojanstven?«

V svoji gorečnosti, da bi slišal odgovor, se je 
Pu Šang pomaknil čisto na rob togoznice in 
skoraj padel z nje. »Če je vse to res,« je dejal, 
»zakaj so potem ti štirje možje tvoji učenci?«
Konfucij je odgovoril: »Bodi pri miru pa ti 
bom povedal. Jen Hui zna biti dosleden, ne 
zna pa biti prilagodljiv. Tuan-mu Cu zna raz-
lagati stvari, ne zna pa odgovarjati s prepro-
stima DA in NE. Čung Ju zna niti pogumen, 
ne zna pa biti previde. Čuan-sun Ši zna biti 
disojanstven, ne zna pa biti skromen. Zato se 
ti štirje možje radi učijo pri meni.«

Musliman Dželal ed Din Rumi pravi :« Roka, 
ki je vedno odprta ali vedno zaprta, je poha-
bljena. Ptica, ki ne more razpirati in zapirati 
peruti, ne bo nikoli poletela.«

Za en ton modrosti Nihče ne ve kaj se je zgo-
dilo s Kakuom potem, ko je odšel od cesarja. 
Preprosto izginil je. Takole je bilo :
Kakua je bil prvi Japonec, ki se je učil zena 
na Kitajskem. Potoval sploh ni, samo vztraj-
no je meditiral. Kadarkoli so ga ljudje našli 
kje zunaj in ga prosili, naj pridiga, je sprego-
voril nekaj besed in takoj nato odšel v drug 
predel gozda, kjer je bilo manj verjetnosti, da 
bi ga našli.
Ko se je Kakua vrnil na Japonsko, je zanj 
izvedel cesar in ga prosil, naj poučuje zen 
njega in ves dvor. Kakua je molče stal ored 
cesarjem.Nato je iz gub svojega oblačila po-
tegnil flavto in zaigral nanjo en sam kratek 
ton. Potem se je kralju globoko priklonil in 
izginil

Konfucij pravi: »Ne poučevati človeka, ki je 
zrel – škoda človeka. Poučevati človeka, ki ni 
zrel – škoda besed.«

Hofetz Chaim V prejšnjem stoletju je turist iz 
ZDA obiskal slavnega poljskega rabina Ho-
fetz Chaima. Presenečen je bil, ko je videl, da 
je ves rabinov dom le preprosta soba, polna 
lnjig. Edino pohištvo sta bila miza in klop. 
»Rabi, kje imaš pohištvo ?« je vprašal turist.
»Kje pa ga imaš ti?« je odgovoril Hofetz.
»Jaz? Saj sem tu le na obisku. Samo potujem 
tu skozi« je rekel Američan. »Jaz tudi« je od-
vrnil rabin.

Ko človek začne globlje živeti navznoter, 
zaživi preprosteje navzven. Toda preprosto 
življenje žal ni vedno globoko.

Diogen Filozof Diogen je za večerjo jedel 
lečo. Videl ga je filozof Aristip, ki si je s prili-
zovanjem kralju zagotovil udobno življenje.    
Aristip previ: »Če bi se bil pripravljen vdi-
njati kralju, ti ne bi bilo treba jesti odpadkov, 
kot je leča.«
Diogen mu odgovori: »Če bi se bil navadil 
živeti ob leči, se ti ne bi bilo treba prilizovati 
kralju.«

Prava duhovnost Učitelja so vprašali: »Kaj 

je duhovnost?« Rekel je: »Duhovnost je 
tisto, kar človeka pripravi do notranje 
spreobrnitve.«
»Toda, če uporabljam ustaljene načine, 
ki so nam jih izročili stari učitelji, ali ni to 
duhovnost?«
»Če v tebi ne opravi svoje naloge, ni duhov-
nost. Odeja ni več odeja, če te ne greje.«
»Torej se duhovnost spreminja?«
»Ljudje se spreminjajo in z njimi potrebe. 
Zato nekaj, kaj je nekoč bila duhovnost, zdaj 
ni več. Kar običajno imajo za duhovnost, je 
samo skupek preteklih načinov«

Plašč je terba ukrojiti tako, da bo prav člove-
ku. Ne pa ukrojiti človeka, da bo prav plašču.

Sam jej sadje Učenec se je nekoč pritoževal 
učitelju: »Pripoveduješ nam zgodbe, nikoli 
pa nam ne razodeneš njihovega pomena.«
Učitelj je rekel: »Kako bi ti bilo všeč, če bi ti 
kdo ponudil sadje, pa bi ga prežvečil, preden 
bi ti ga dal?«

Nihče ne more namesto tebe najti tvojega 
smisla. Niti učitelj ne.  ■

POVABI ME 

Povabi me gora zopet med stene, 
pokaži mi pot ne bojim se nobene,
popelji me tja med vrhove in sanje,
saj leta in leta živim jaz le zanje.

Povabi me tja, med tvoje cvetlice, 
naj arniko vidim, avrikelj, solzice,  

naj sedem v preprogo v mehki tvoj mah,
bi rad vse posrkal naenkrat, na mah.

Povabi me tja kjer plazovi polzijo, 
pokaži mi kraj kjer obrazi zbledijo,

uzrem naj macesen kjer ruševec gruli,
prisluhnem viharju, ki v skalah zdaj tuli.

Popelji me tja v gamsov polico, 
privedi me varno nazaj na stezíco,

da vrnem v dolino se zdrav, bi želel,
da nebi nikoli spomin ne zbledel.

Veter me nosi in pot nima konca 
vem, da nikoli ne sežem do sonca,

nič ne ustavim se, vedno hitim
le kaj vedno iščem, le kaj se bojim? 

Stanko Grl
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Milenina mladost je bila bridka in še kot 
najstnica se je odzvala na vabilo Za-

krajškove Marice - nosilca Adolfove doma-
čije v Vrhniki ter se jim kot dekla pridruži-
la - in tako je ostalo Milenino celo življenje 
do upokojitve, danes pa preživlja dosmrtni 
preužitek, ki ga je v svoji zapuščini zapisala 
pokojna Gabrijela (doživela je častitljiva 103 
leta) in bila zadnja za katero je Milena skrbe-
la - pred tem je njene skrbi bil deležen stric 
Polde z Žage, pa Gabrijelin brat Miro. Mile-
nin urnik je bilo zgodnje vstajanje, opravi-
la v štali z raznovrstno živino, potem pa na 
polju in velikem vrtu ob hiši. Šele po večerji 
je našla čas za slikarstvo in pesnikovanje po 
čemer jo pozna cela Dolina. Vsako leto še 
vedno ročno nariše preko 50 Božično-Novo-
letnih čestitk, pa spesni in z risbami opremi 
vrsto čestitk ob rojstvih, porokah, obletnicah 
in spesni poslovilne verze... še vedno skrbi 
za domačijo, kjer edina prebiva, velik zele-
njavni vrt, njivo in pet parov kokoši ... jajčka 
pa podarja znancem in prijateljem, ki si kar 

Vedno radi prihajamo v Dolino,
in srečanja s teboj se veselimo.

Iz srca svojega oddajaš nam toplino
ter odganjaš nam temačnih misli zimo.

Sedaj ko pride zima bela
bodi nam zdrava in vesela.

Pomladi pa ko rož'ca bo vzcvetela
in ti zopet skrbno vrt boš plela,

si v duši tiho boš zapela:

»OJ KAKO LEPO JE ŽIVET
KO RAD TE IMA VES SVET«

podajajo kljuke vrat, da bi pokramljali z njo 
... in vsakdo odide s polno pozitivnih misli 
in dobre volje, ki je Mileni nikoli ne zmanj-
ka. Ob njenem lepem jubileju - sicer jih kaže 
vsaj desetletje manj- sem ji voščil s kratko 
pesnitvijo in v imenu cele družine zaželel še 
veliko lepih trenutkov, pa veliko zdravja.

Draga 
Milena!

tekst in foto: Edo Šega - Edo iz Žage

Milena Kraševec je imela 90 let!
Dekla, slikarka, pesnica – dobrotnica!

Milena!Milena!

Dekla, slikarka, pesnica – dobrotnica!Dekla, slikarka, pesnica – dobrotnica!Dekla, slikarka, pesnica – dobrotnica!Dekla, slikarka, pesnica – dobrotnica!Dekla, slikarka, pesnica – dobrotnica!

in dobre volje, ki je Mileni nikoli ne zmanj
ka. Ob njenem lepem jubileju - sicer jih kaže 
vsaj desetletje manj- sem ji voščil s kratko 
pesnitvijo in v imenu cele družine zaželel še 
veliko lepih trenutkov, pa veliko zdravja.

Draga Draga 
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Je edina živeča dekla v Sloveniji, ki je vse delovno obdo-
bje, pa še danes posvetila eni sami družini. Poleg dnev-
nih delovnih obveznosti in slikanja ter pesnikovanja po-
noči je še vedno našla čas tudi za nas otroke, ko smo v 
ranih letih bivali pri teti Marici (mami Gabrijele), moji 
stari mami Mari in njenemu bratu Poldetu iz Žage - to 
je bilo meni, sestrici Doški in sestrični Magdi najlepše 
življenjsko obdobje!  ■

SVET JE TAK 
KOT SI GA NAREDIMO

Svet je tak kot si ga naredimo,
pa če na druge se jezimo,

iščemo razloge in vse vrst vijuge
kar narobe je prelagamo na druge.

Kako vse skupaj prav se zdi
le, da odgovorni nismo mi !

Pa zazrimo malce se v sebe
tudi če ne čutimo potrebe.

Kaj kmalu bomo ugotovili,
da krepko smo se zmotili,

saj polno takih je stvari
za katere odgovorni smo sami.

Velja se poglobiti vase,
pokazati s prstom tudi nase

kaj vse lahko bi bolje postorili
namesto, da na druge se jezili.

Včasih res malo je potrebno,
da obnašali bi se zgledno

in ta mrki videz na obrazu
zapustil nas bo za vedno !

Edo iz Žage

in ta mrki videz na obrazuin ta mrki videz na obrazu
zapustil nas bo za vedno !zapustil nas bo za vedno !
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III. del
(zapis ni lektoriran,

objavljamo dobesedni prepis rokopisa)
»Greva na pir,« sva si rekla in se napotila v 
bližnjo gostilno »Pri Kropcu«, kjer naju je 
potrpežljivo čakal najin »šofer« s kupom ča-
sopisov, iz prejšnjega tedna, ki jih ni uspel 
prebrati. Razočarano je vprašal: »Kaj sta se 
ustraš'la?« ko je zagledal umazani platni. Ta 
najin šofer pa ni bil kar tako nekdo, ki ima 
preveč časa in naju »vozaka za hec«. Feri ni 
bil nihče drug, kot generalni direktor letali-
šča Ljubljana Brnik – Pula, nekoč najmlajši 
partizanski komandant Franc Sever – Fran-
ta, ki je bil poleg vseh vojaških in civilnih 
znanj še velik ljubitelj umetnosti. Po upoko-
jitvi pa je napisal svoj življenjepis in še druga 
svoja doživetja v debelih knjigah. Nekdo ga 
je poklical v večnost samo dobro leto pred 
svojim stotim rojstnim dnevom letošnjo po-
mlad. Gotovo imata tam z Lojzetom veliko 
za predebatirati o tem, kaj je in kaj ni prav 
na tej naši božji, nori in neskončno majčkeni 
zemeljski »kuglici« … Naj nas tam čakata v 
božjem miru!

To za mimogrede. Mi trije pa še sedimo »Pri 
Kropcu« in tarnamo nad prenasičenim mo-
tivom. Lojze je bil mnenja, da »b, blu pa fajn 
enkrat s'm prid't z ogljem al pa s francosko 
krajdo …« Spili smo vsak svoj kozarec, Feri 
pa je »zapregel« in odpeljali smo se kakšen ki-
lometer proti Velikim Laščam. Lojze je kmalu 
zaklical: »Holt, ustavi…« »Ja, tudi jaz sem mi-
slil, da tukaj…« sem ga pokrepčal z to mislijo. 
Spet »kufre« ven, postavljanje stojal, …
Lojze je ugotovil: »To pa ja.« Pred nama so 
bežale senožeti, zlatile so jih njive z zorečo 
pšenico in ječmenom, srebrile njive z ovsem, 
za počitek očesa pa jim je delala vzporednice 
in risbo rjavina že preorane njive. Hribček 
Podvalo z na balin pokošeno travo je obro-
bljalo zeleno sečevje, ozadje pa zaključil pas 
mešanega gozda, ki je tam daleč že prehajal v 
svetlo plavino. V sredini vsega tega bogastva 
barv pa je stala bela cerkvica Svetega Jako-
ba. Ob zaključku je nametal še nekaj večjih 
ploskvic in pik, kot je on videl tiste samo-
tne domačije, ki so mežikale med jablanami. 
Očitno zadovoljen je začel pospravljati in za-
slišal se je precej glasen: »Fertig!« »Jaz tudi«  

sem mu odgovoril. In ko je prišel malo 
bliže, sem dodal: »Bom pa še doma malo 
popenzlal..«

»Pust, pri miru, doma boš vse to zgubil … 
Zdaj je lepu, ker je frišnu, doma pa lahko vse 
zafuraš …« Seveda sem ga poslušal, saj je bil 
moj vzornik.

Feri naju je čakal v avtu in premetaval neke 
službene papirje. Ko je videl, da pospravlja-
va, pa je nekam odsotno revsnil: »Kaj ni spet 
nič?« Potem se je približal in iz ust mu je 
ušlo: »O, madona, madona… Ne vem, katera 
je boljša, ja vsaka po svoje … Ja, vse to v eni 
sami dobri uri, madona, madona …« Lojze 
pa se je oglasil: »Ja, v eni uri, pa petdeset lajt« 
je dodal bolj zase.
Potem smo se odpeljali v Lašče k Koprivcu 
na golaž in dvakrat po pol cvička. Potem 
Lojzeta v Cerknico, midva pa sva bila v mra-
ku doma v Ljubljani.

Nekega poletja je Društvo likovnih umetni-
kov Slovenije (takrat DLUS) organiziralo 
polet v Pariz na ogled razstave (predvsem) 
Salvadorja Dalija. Ni bil slučaj, da sva sedela 
skupaj. Lojze pri oknu, jaz pri prehodu. Jaz 
sem imel (in ga imam še danes) velik strah 
pred letenjem. Že pred vzletom, ko smo se 
na Brniku pripenjali, sem menda bil ves bled 
in nervozen. To je Lojze opazil, me dregnil s 
komolcem, vzel iz »podlake« majhno flaško 
ta žganega in mi jo ponudil: »Na, naredi en 
šluk, pa ti bo odleglo, ga bom tudi jaz, saj 
meni tudi ni vseeno.« Naredil sem kar dolg 
»šluk«. Izgleda, da mi ni odleglo, saj sem po 
vzletu pozelenel. Tudi tega Lojze ni prezrl in 
me »potroštal«: »Če ti bo šlo na bruhanje, mi 
moraš povedat,, da ti bom pravočasno od-
prl okno …« in se mi zasmejal. Star letalski 
štos je prijel. Navidezno mirna sva se nekako 
»pricjazila« do letališča De Gaule. Tam me je 
spet pograbila panika. Nekako nikakor mi ni 
šlo, da bi odpel varnostni pas in sem ga začel 
vleči proti nogam, da bi zlezel iz njega. »Kaj 
pa dajlaš, saj tu najso gate.« Pritisnil je na ta 
pravi gumb in jaz sem bil rešen.
Kmalu po razdelitvi sob v hotelu (najbrž 
»trinajste« kategorije) smo šli grupno na 
Dalijevo razstavo. Najprej smo si ogledali 
kar obsežno  zbirko njegovih slik. Lojze je bil 
mnenja: »Ja, ta pa zna fantazirati. Škoda, da 
je bolj švoh malar…« Strinjal sem se. Sva se 
pa kar nekaj časa zadrževala pri slik »Križa-
ni«, znano njegovo delo, na katerem je Kri-
stus postavljen v tako perspektivo, kot bi ga 
gledali iz nebes. »To pa ja, tudi dobro ga je 
»namalal« sva menila oba.
Potem smo šli v ogromno dvorano, kjer so 
bile stopničasto nametane spet ogromne na-
pihnjene vreče namesto sedežev, na katerih 
bi se v popolni temi dalo tudi seksati. Nekaj 
parov je tam očitno poležavalo že nekaj ur. 
Za razliko spodnje teme, je bil strop močno 
razsvetljen. Pod stropom se je po vsej diago-

LOJZE PERKO – POET S ČOPIČEM
(Lepo je bilo z njim prijateljevati)

Jože Centa

Letos spomladi je uredništvo OBRHA poklical slovenski slikar in pisatelj Jože Centa (1934 – 
2022). Zanimal se je, če lahko njegov daljši zapis o prijateljevanju s slikarjem Lojzetom Perkom, 
rojenem v Starem trgu pri Ložu, objavimo v našem glasilu. Z veseljem smo sprejeli njegov rokopis, 
ga digitalno uredili in priredili za objavo. V času, ko smo pripravljali objavo nas je gospod Centa 
žal za vedno zapustil. V veliko čast nam je, da smo lahko njegove zadnje zapiske po delih objavili 
v našem glasilu. Danes objavljamo še zadnji del prepisa njegovih rokopisov o Lojzetu Perku.
 
Uredništvo glasila OBRH

Ostrnice, Lojze Perko (vir internet; JZ Snežnik)
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nali raztezala čisto realna kovinska žlica, dol-
ga blizu stotih metrov. V njej se je »kopal« v 
svetlobi pisan zeleno rožnat »spaček«. Citro-
en je bil sofinancer razstave. V tem prostoru 
je bilo predvideno predavanje o Salvadorju 
Daliju. Z Lojzetom sva menila, da midva že 
veva o njem vse. Namignila sva si za odhod 
»po francosko«. To sva imela že planirano, 
ker je bila sočasno v Parizu razstava Cloda 
Moneta. Pri vratarju sva zvedela, na kateri 
metro (podzemska železnica) naj sedeva in 
kje naj izstopiva. Po izstopu ni bilo nobenih 
težav z iskanjem galerije. Veliki plakati so 
nama povedali vse.

Ko sva vstopila v veliko dvorano, sva obsta-
la. Barve so naju butnile z vso silo. Obstala 
sva pri veliki sliki s še dokaj realistično risbo 
neke zimske vedute podeželskega dvorišča z 
nekakšnim plotom v ospredju, na katerem je 
čepela kavka. Začel je Lojze: »Zima kot zima, 
sneg kot sneg, belo je belo; ampak ti poglej 
samo koliko sto tonov barve je v tej belini…« 
in se onemelo odpravila naprej. Že od daleč 
sva zagledala japonski vrt z ribnikom. »Od 
tukaj ga morava gledati. Od blizu bo en sam 
vrtinec barv« je bil zamaknjen. Končala sva 
pri njegovih katedralah. »Poglej, isti motiv v 
različnem času dneva, ob različni svetlobi, 
skozi različno ozračje«, sva se čudila.

Pravzaprav nisva zaključila, ker sva se zme-
nila, da »prideva jutri še enkrat sem«. In tako 
je bilo. Drugi dan je bil na sporedu ogled Lo-
uvra. »Kar naj gredo gledat tisto Mona Lizo; 
vse je prenapihnjeno. Na reprodukcijah je 
včasih boljša kot v resnici. Meni se zdi finej-
ša tista Vermerjeva »Deklica z bisernim uha-
nom«. To bova pa lahko videla popoldan, ko 
bo drugi ogled Louvra.«
V takem pogovoru sva se počasi vračala pro-
ti metroju. Prišla sva skoraj istočasno, ko se 
je ustavil. Seveda sem mu dal prednost pri 
vstopanju. Njega sem še nekako zrinil v pre-
napolnjeni vagon. Pred menoj pa so se vrata 
zaprla. Kmalu je pripeljal drugi. Bil sem v 
skrbeh, če se bova našla. Izstopil sem tako 
bolj »na blind«. Nisem ga iskal v hotelu. Na 
vogalu je bil nek majhen buffet, kamor sva 
šla že nekajkrat, on na kavo, jaz na pivo. Se-
del je tam in razumevajoče dihnil: »Sem ve-
del, da me boš tukaj iskal.«
Dan se je nagibal proti mraku, ko nas je av-
tobus odpeljal na letališče. Utrujeni smo iz-
stopili. Avion je imel eno uro zamude. »Kaj 
te bo v avionu spet ujejdalu?« me je vprašal. 
»Imava še kaj frankov? Jaz imam tole« in je 
vrgel na pult majhne stojnice nekaj drobiža. 
»Jaz pa tole.« Vedel je, da so impresionisti in 
celo Modigliani cukali absint (neke vrte dži-
na), ki je »še danes najcenejši«. Prodajalki sva 
pokazala drobiž. Nama je dala dvedecilitrsko 
stekleničko. Od nekje je priletel avion. »Ta 
je naš« je rekla vodička. Usedla sva se tako, 
kot za sem. Bilo je ponoči, jaz verjetno spet 
bled, ko se oglasi stevardesa: »Leteli bomo 

čez Alpe. Napovedana je močna turbulenca. 
Pripravite si varnostne pasove.« Lojze odpre 
flaško. »Tudi jaz mislim tako« se je slišalo. 
Potem smo se pripenjali. Premetavalo nas je 
tako, da se je slišalo padanje prtljage ….

Do letališča Brnik je bila steklenička prazna. 
Seveda je mene veliko bolj črvičilo kot nje-
ga. O pristanku sem moral kar sam »odpirati 
okna« na veceju. Avtobus je z Lojzetom vred 
odpeljal proti Ljubljani. Ob enajstih ponoči 
sem se znašel brez ficka na letališču. Usmi-
lil se me je neki taksist, potem ko sem mu 
raztolmačil »nesrečo« in povedal, da bom šel 
doma po denar. Med potjo mi je rekel – tako 
mimogrede: »Saj to že poznam pri tistih, ki 
se furate v Pariz.«

Drugi dan sem Lojzeta poklical. Ni kaj veli-
ko govoričil. Bil je kratek: »No, zdaj veš, za-
kaj je Modigliani odšel na drugi svet.« Tiho 
sem bil, kot grob … Potem je pa malo bolj 
prizanesljivo namignil: »Veš Centek, glih 
prau naj nikoli preveč.«

Za take trenutke zadreg ob krivdi sem ve-
dno imel pripravljeno neko manjšo hina-
vsko lumparijo. Začel sem govoriti o loških 
ostrnicah. Oblaki so se umaknili in spet 
je zasijalo sonce. Bila sva spet na Notranj-
skem. Nisva vedno vsega sama »zabrkljala«. 
Včasih je bil česa kriv tudi kdo drugi. Men-
da sva se s Feritom že dalj časa pogovarjala, 
da bi šli slikat – Snežnik. Kako in kaj sta se 
menila, jaz nisem imel niti pojma. Snežnik 
pač je snežnik. Vedel sem, da je Feri tam 
okoli tudi nekaj časa »partizanil«.
»Malarsko reštungo« v avto, pa smo šli. Feri 
je ustavil pri neki gostilni, ki je bila pozna-
na po »nadstropnih« sendvičih. Kmalu se 
je vrnil z že, verjetno po telefonu naroče-
no veliko vrečko: »Za vsakega enega in dve 
pivi, zame, ki vozim, pa kokto.« In tisto 
vrečko je vtaknil v večjo. Z Lojzetom nisva 
vedela, da je to hladilna torba.
»Keber« je začel riniti v serpentine ma-
kadama, vse više in više. Pa se je Lojze, ki 
je sedel zraven njega, nekam zaskrbljeno 
oglasil: »Ja Feri, kaj nisi rekel, da gremo 
malat Snežnik?« »Seveda gremo, poznam 
pot, čez petnajst minut bomo skoraj na 
vrhu.« »Od kje ga pa bomo malali?« »Z 
vrha, bosta videla, kakšen lep razgled je od 
tam« je nekam skrivnostno dejal Feri. Lojze 
je zasukal glavo proti meni in diskretno za-
mahni z roko, češ »ta je majčkeno ubrisan«. 
Ampak »bolgi« je rezal blatno strmino: vse 
ožjo furmansko pot, ki se je zaključevala z 
drvarsko vlako. Vse je šlo na centimetre v 
širino in decimetre v blato. »Nak, naprej pa 
ne bo šlo …, bosta šla pa malo h nogam« 
je že malo razočarano dejal. »Ko sem bil 
dvainštiridesetega jaz tukaj, je bilo vse čisto 
drugače« je momljal, ko je uvidel, da ga je 
polomil. »Vzemita reštungo in pojdita ven, 
jaz bom probal pa v rikverc, če bom dobil 

prostor za obrnit …« mu je bilo nerodno.
Izstopila sva, se spogledala in v zraku je ob-
viselo vprašanje: »Kaj pa zdaj?«
Začela sva gledati proti kamniti špici sa-
mega vrha, ki se je svetlikal med redkimi 
borovci, nad ruševjem. »Ma dajva probat 
kar od tukaj, bo že kaj ratalo« in sva raz-
tegnila štafelaja. On kakšnih pet korakov 
pred mano, jaz za njim. Prostor je bilo zelo 
malo. Stala sva na pohodniški stezi, na de-
sni strani hrib, levo pa kakšnih deset metov 
globoka podzidana kamnita škarpa. Nekam 
nejevoljno sva začela s čopiči praskati po 
platnu. Oba sva imela že nekaj nanešene 
barve. Začela sva tudi odstopati, kar je nor-
malno pri slikanju v naravi.
Kar naenkrat mi je padla iz rok paleta in 
čopiči. Lojze je delal počasne ritenske ko-
rake in gledal na platno. Dva, tri, štiri … 
Bil je že blizu mene in – o, groza! – pre-
pada. Nisem se upal zakričati, tudi časa ni 
bilo. Trenutek je okamenel … Jaz sem ga pa 
že močno držal za hlačni pas in oba sva se 
zamajala nad prepadom. Ko se je ozavesti, 
kaj se dogaja, je tudi on prebledel. Zravna-
la sva se nazaj na stezo. Zajemala sva sapo. 
Nobeden od naju ni mogel spregovoriti. Ko 
sva se nekako sestavila, je bil on prvi: »Ma, 
klinc in malarija!« Po tleh je zletel paleta, 
čopič pa je frčal nad breznom. »Jaz sem za 
danes končal.« »Jaz tudi«, sem mu začel 
odobravati.
Vse to je od daleč opazoval Feri, ki je v ro-
kah nosil hladilno torbo in ravsnil:  »Fanta, 
kaj ga pa biksata…« Lojze se je prvi zbral in 
zamahnil proti Feriju. »Daj tisti pir ven iz 
torbe, pa sendvič tudi. Tukaj je tako frišen 
luft, da postaneš lačen.«
Vsi trije smo se usedli na nalomljene smre-
kove vejice in se začeli podpirati. Lojze pa je 
Feritu opravil krajšo pridigo: »Veš, če hočeš 
slikat, Snežnik, ga moraš videt,, ne na njem 
stat,.« S prstom je pokazal na smer, od kje 
se ga dobro vidi. Med vejami smo zagledali 
srebrn trak, ki je vijugal med drobnimi pi-
kami. »Poglejta no: Tisti trak je naš Obrh, 
ki izvira na Vrhniki, za tisto gručo pik. To 
so hiše, cerkvice, malni pa žage, ki jih kma-
lu ne bo več. Od tam naprej pa teče skozi 
Markovec, potem pa pod zemljo do jeze-
ra. In od tod okrog so najboljši punkti za 
malanje Snežnika v vseh letnih časih, če ni 
megle. Drugič ti res ne bo trajba matrat fol-
gita, bomo ostali kar tam spodaj«, je kazal s 
prstom na slikarska stojišča. »Od tukaj, kjer 
smo zdaj, pa so dobri punkti za tiste, ki daj-
lajo zemljevide, ali pa za tiste, ki so tukaj – 
partizanili«, je zbadljivo pomežiknil Feritu, 
ki seveda ni zameril.
Na sam vrh nismo šli, čeprav je bil nam na 
dometu. »Smo že tukaj dovolj vrtoglavi« 
smo potrdili vsi trije in jo peš mahnili kar 
daleč do avtomobila.
To sta bili že drugi dve sliki, ki jih skupaj ni-
sva naredila. Nekdo je moral biti »uržah«. Je 
bila to napoved za slovo?
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Ni razumel, da hodim še v službo, zato več-
krat: »Jaz sem vrgel v kot škarje in kampl …«
Zgodilo se je, da me je Lojze poklical ob 
dvanajstih ponoči in me, na moje začudenje, 
začel spraševati neke čudne stvari: »Centek, 
kaj ti za nebo vzameš več ultramarina ali ko-
balta?« Seveda sem bil v zadregi.  »Ja, za-
kaj me pa to sprašuješ?« »Ma stukrat sem 
si že reku, da je trajba pild na majstu kon-
čat. Zdaj pa že cel dan doma penzlam, pa 
je zmeraj sabše … Pride morda že ta kajdn 
ponjo. Skuzi sitnari … Vajš kaj, pridi jutri 
dopoldne k meni, jaz sem že čisto čorov …«

»Lojze, ampak jaz imam zjutraj službo, kar 
šest ur moram biti v šoli. Popoldne pa še 
krožek.« »Pa daj, pusti tiste pamže učitelji-
cam, ti pa malaj …« 

Vedel sem, da ima presneto prav, ampak čas 
je bil tak, da to ni bilo mogoče. Ne vem kako 
sva se zmenila. Vem pa, da sem se v sobo-
to usedel na avtobus in se odpeljal do njega. 
Ne zaradi tega, da bi mu svetoval, ampak 
tako, kot se gre k prijatelju. Na štafelaju je 
bila odlična slika s kobalečimi se kumulusi 

v ozadju. »Kaj je to tista slika, zaradi kate-
re si me klical?« sem ga vprašal. »Seveda je. 
Drugi dan sem malu v nebo pokukal, pa je 
šlo. Kdo pa vej kakšni so bili takrat oblaki, 
saj nejso nikol, glih.« Še ena izkušnja zame. 
»Imaš kaj reštenge seboj?« »Ne, prazen sem 
prišel«, sem se nekako opravičeval. »Saj bi ti 
jaz dal, ampak danes se tudi meni ne ljubi, 
sem že kar nejkam zmatran. Veš kaj, popol-
dne bova šla v Dolenjo vas na jetrca, so kla-
li.« In sva šla, posedela in pravzaprav nisva 
vedela, kako ob klepetu drvi ta presneti čas. 
Bal sem se, da ne bi v Cerknici zamudil za-
dnji avtobus. »Te bom sprejmu« mi je rekel, 
»tako moram jit na trg po moped, sem ga 
včeraj pustil pred trgovino, ker je bil dež. To 
mi bo glih prav pršlu.«

Takrat sva se menda nazadnje videla, saj no-
beden od naju ni imel časa na odmet. Kar 
nekaj mesecev je minilo, saj je bil vmes še 
zima, ko me je poklical Feri: »Veš, da je Lojze 
v bolnici. Avto ga je zbil na motorju. Najbrž 
se ne bo dobro izšlo, je v komi …«
Tu se je ustavil čas najinega tuzemskega pri-
jateljevanja, zato se naj ustavi tudi pero.

SNEŽNIK  •  Edo Šega

Rekli so mi, da naj bi pred odprtim grobom 
v Podcerkvi spregovoril nekaj besed. Mislil 
sem, da tega ne bom zmožen. Imel sem več 
kot uro časa, da pride pome Feri za na po-
greb. Misli so mi begale nekam daleč med 
prelistavanjem njegove monografije. Po 
ogledovanju njegovih skic, se mi je kar na-
enkrat odprl njegov svet. Zakaj pa nebi o tem 
česa povedal. Pred menoj na mizi je bil star 
časopis, poleg pa rdeč kuli. Začel sem si bele-
žiti in napisano je dobilo ritem in rimo. Taka 
je bila zadnja kitica:

»Danes je tvoj Javornik siv
kot da bi spil

iz tvojih plavih nebes
ves bes, vse črne solze,

ki nam polze do tvojega jezera – beli prt.
Lojze, povej nam no: kaj je to – smrt?«

Jože Centa, 20. 11. 2021

KONEC

LEON SENGER 

V PRIČAKOVANJU 

Korak lahak po ulicah me nosi,

hite obrazi mimo vsi, skrivnostni,

lice vsako, svojo zgodbo izžareva.

Z ust ljudi slišati je govorico,

pričakovanje gorko in veselo,

da leto mlado, skoraj nas obišče.

Kolednica, veselje, pesem,

polne čaše in iskrene želje,

voščila rok, teles objem.

Že nas Novo leto 2023 pozdravlja,

polne upanja in pričakovanja,

da dobrote, zdravja, sreče nam nasuje.

Korak nam čvrst ostani ti na poti,

naj srce, razum in spoštovanje,

v letu 2023, naše bo vodilo. 

KONJ  •  Edo Šega
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V starotrški knjižnici so 1. decembra 2022 gostili 
dr. Martina Premka, diplomiranega zgodovi-

narja in sociologa kulture, publicista, kustosa Voja-
škega muzeja Slovenske vojske in poslanca Svobode 
v Državnem zboru RS. Ne glede na to, da živi v dru-
gem kraju, so vezi med Loško dolino in Premkovimi 
ostale nepretrgane. Uvodnemu nagovoru knjižničar-
ke Anđelke Pogorilić je sledila bolj podrobna bibli-
ografska predstavitev predavatelja, ki je objavil več 
zgodovinskih raziskav o drugi svetovni vojni: Po-
ljanska vstaja in boj proti okupatorju leta 1941, Ma-
tjaževa vojska 1945–1950, Notranjski odredi 1942–
1945 (v soavtorstvu z dr. Guštinom), Sveti Urh, Meja 
v Javornikih in življenje v Loški in Cerkniški dolini 
med vojnama ter več strokovnih člankov in prispev-
kov, ki jih je objavljal v revijah Anthropos, Obramba, 
Gea, Svobodna misel, Vojaška zgodovina, Slovenska 
vojska, Veteran itd. Premkove kolumne redno izha-
jajo v reviji Svobodna misel. Pisal je o tihotapstvu čez Javornike, o 
razvoju socialne psihologije, o medijih, cenzuri, globalizaciji, ko-
lonizaciji Afrike, o sokolskih društvih na podeželju, predvsem pa 
o temah, ki so povezane z drugo svetovno vojno ali dogajanjem po 
njej, kot so bile denimo diverzantske skupine. 
Načelen človek brez dlake na jeziku pa je dobrodošel govornik 
na proslavah in slovesnostih, saj se vseskozi odziva strokovno, a 
kritično. 

Številnim obiskovalcem, ki so do zadnjega kotička napolnili pri-
reditveni prostor, je nato orisal obdobje v naših krajih pred dru-
go svetovno vojno, nastanek rapalske meje, ki je slovensko prebi-
valstvo nekdanje Avstro-Ogrske razdelila na dva dela, materialne 
ostanke – mejnike, kaverne in kasarne, zgrajene vzdolž razmejitve-
ne črte, življenje ob meji, prav tako pa tudi donosno, a tvegano in 
nevarno tihotapstvo. V zanimivo predavanje zavzetega preučevalca 
zgodovine so se vključili obiskovalci s pričevanji svojih staršev, sta-
rih staršev ali znancev. V Loški dolini je namreč tudi kontrabant 
doživel pravi razcvet s postavitvijo rapalske meje, največji zaslužek 
pa so seveda prinašali konji. Žal so ilegalna dejanja včasih spodle-

Anđelka Pogorilić

Meja v Javornikih pred drugo svetovno vojno: 
predavanje v Enoti Maričke Žnidaršič Stari trg pri Ložu

tela, tako da so bile posledice tudi za nekatere domačine usodne. 
Rapalska meja je za mnoge predstavljala priložnost in vir zaslužka, 
za druge pa oviro in celo smrt. Dogodek so sklenili s sproščenim 
pogovorom ob vprašanjih in spominih navzočih.  ■
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Odpravil se je z daljne Skandinavije, škrat Kuzma namreč. Proč od gneče škra-
tove dežele, kjer se le-ti zaletavajo drug v drugega in zapletajo svoje dolge 

okončine. Kuzma pa ne mara gneče. Mahnil jo je čez prvič grič in čez ostalih 
sedem, preplaval številna jezera ter prispel do velike doline. Moral je mimo zmaja, 
kar niti ni bilo tako naporno, saj notranjski zmaj pač ni razumel skandinavščine, 
škrat pa je naposled prispel do velikega belega gradu. Svoj mir je našel v gradu 
Snežnik, povabil je svoje prijatelje, Anko Špeh, da jim je sešila potrebna oblačila, 
Đurđo Janeš pa je poklical na pomoč s prošnjo po kakšnih udobnejših blazinah, ki bi 
ublažile sedalno površino koščenih škratov. Anka in Đurda sta poleg oblačil in blazin 
prinesle še številne okraske, smrečice in božično vzdušje, da škrati ne bi imeli preveč do-
motožja. Ker ima Kuzma pač malo bolj moške roke, da ne bi vse ostalo zaprto v škatlah, mu 
je pri dekoraciji pomagala Majda Prebil. Kljub prazničnemu okrasju je bilo v gradu smrtno 

Andreja Špeh

Otvoritev razstave 
Praznične drobtinice

Pri nas se vedno nekaj čara
Pri nas se vedno nekaj čara,
podstreha polna, ni vse šara.
Rabiš kostum, lučke, lasuljo?

Če nimamo, mami sešije pogumno.

Z novim letom pride skrajni čas,
da za pust začne se špas.

Prvo ideja, vsako leto težje je zbrana,
saj klasika je vsa že pobrana.

Klovni, indijanci, coprnce smo bli,
tudi metulji so že odšli.

Eno leto vskoči Kekec s Pehto,
drugič za Božičkove šiva se žehto.
Porabimo stare rjuhe za snežake, 

potem pa Sneguljčica pripelje škrate.
Veselimo se volka in Rdeče Kapice,

pa tudi tria: žlica, nož in vilice. 

Po pustu stvari se malo umirijo,
treba kaj na vrt, da za njivo poskrbimo.

Včasih smo pirhe z voskom pisali,
zadnja leta pa malo leni smo postali.

Čez leto delavnica po dogovoru deluje,
edino potica po naročilih kar dežuje. 
Ko dnevi se krajšajo, odide poletje,

mami umake se v svoje zavetje.

Oživijo cvirni, barve, šivanke, 
nabira se veje, liste, češarke.

Množijo se angelčki, škrati, božički, 
Miklavžu pomagamo s kvašenmi hudički.

Postavi se smreko, doma in v službi,
da Božiček v svetli bo družbi.

Čeprav leta se nam že izteka,
pri nas tok idej se nikoli ne neha,

Naj bo poletje ali zima stara,
pri nas doma, se vedno nekaj čara.

Andreja Špeh

ublažile sedalno površino koščenih škratov. Anka in Đurda sta poleg oblačil in blazin 
prinesle še številne okraske, smrečice in božično vzdušje, da škrati ne bi imeli preveč do-
motožja. Ker ima Kuzma pač malo bolj moške roke, da ne bi vse ostalo zaprto v škatlah, mu 
je pri dekoraciji pomagala Majda Prebil. Kljub prazničnemu okrasju je bilo v gradu smrtno 

tiho, zato sta škratom za-
igrala Samo Petrič in Blaž 
Albreht. Čeprav so bili Pesem ptic 
trnovk, Preštevanka in Kreslinovi napevi škratom čisto tuji, so po 
kozarcu kuhanega vina društva Ostrnic, peli tudi našo Golico. Celo-
tno Kuzmovo zgodbo nam je zaupal Miha Razdrih.

Razstava Praznične Drobtinice je bila od 3. 12. do 23. 12. 2022 na 
ogled v gradu Snežnik.  ■

Razstava Praznične 

Drobtinice v gradu Snežnik 

(foto: Mario Žnidaršič)
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V petek, 14. oktobra, smo v starotrški knjižnici gostili pisatelja Le-
narta Zajca, ki je obiskovalcem predstavil svoj zadnji roman Odred. 
Lenart Zajc, sicer sin pesnika Daneta Zajca, je predstavnik srednje 
pisateljske generacije. Za seboj ima že bogat romaneskni opus, ki se 
vsebinsko razpenja od družbeno angažiranih do znanstvenofanta-
stičnih romanov in zbirk kratkih zgodb. Njegov prvi roman 5 do 12 
(1998) je bil uvrščen v ožji izbor za nagrado Slovenskega knjižnega 
sejma za najboljši prvenec, roman Zguba (2001) pa se je uvrstil v ožji 
izbor za nagrado Kresnik. 
Vojni roman Odred, ki predstavlja prvi del trilogije, je vpogled v dru-
go svetovno vojno na Slovenskem skozi oči avtorja, rojenega dobri 
dve desetletji po koncu vojne. Gre za preplet literarne fikcije in zgo-
dovinskih dejstev, pri pisanju pa se je avtor delno opiral na avtobio-
grafijo Staneta Semiča Dakija Najboljši so padli. Avtor je s kratkimi 
in natančnimi povedmi prikazal položaj leta 1941, ko so se povsod 
po Slovenskem začeli zbirati prvi organizirani uporniki, partizanska 
gverila. Čeprav so jih ljudje sprva imeli za četnike, so njihove vrste 
sestavljali pripadniki OF na čelu s komunisti, ob njih pa so bili do-
moljubi in antifašisti, pa tudi razni avanturisti in ljudje, ki so se v 
uporniških vrstah znašli po spletu okoliščin. 
Predstavitev romana Odred je sovpadla z občinskim praznikom Ob-
čine Loška dolina, ki ga praznujemo v spomin na upor, na zmago 
proti okupatorju, ko je skupina organiziranih upornikov, ki jih je 
vodil poveljnik Ljubo Šercer, 19. oktobra 1941 napadla italijansko 
posadko v Ložu. Napad v Ložu je Zajc brez politiziranja podrobno 
opisal v prvem delu, ki zajema dogajanje v Ljubljanski pokrajini od 
pomladi 1941 pa do januarja 1942. Druga knjiga, ki je tik pred izi-
dom, bo nadaljevala zgodbo poleti 1942 in se zaključila s kapitulacijo 
Italije in uničenjem slovenskih četnikov v Grčaricah. Tretja knjiga 
pa se bo začela z zaključnimi boji okrog Ljubljane in vkorakanjem 
osvobodilne vojske v Ljubljano ter nesrečnimi dogodki, ki so sledili 
po zaključeni vojni.

Rdečo nit predstavitve je vodil prof. dr. Marko Lah – Špelin iz Loža, 
ki je skozi vezno besedilo nanizal utrinke iz knjige, pa tudi konstruk-
tivne ideje in misli, ki so se mu porodile ob prebiranju romana.
Odlomke iz romana je interpretirala Zala Žnidaršič.
Uvodni in sklepni del nagovora prireditve je pripravila knjižničarka 
Anđelka Pogorilić.  ■

Anđelka Pogorilić

V knjižnici predstavljen najnovejši roman 
Lenarta Zajca
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Jaz imam eno zver, ki teče ko hudir,
ima dolge mustáče pa hude zobé. 

Z ljudsko uganko, ki jo je zapisal Josip Jurčič, in na katero je odgovor 
precej enostaven, se začenja septembra, torej prav na začetku lovske 
sezone, izdana knjiga Polharska dediščina Loške doline. Pod uredni-
štvo in idejno vodstvo se podpisuje zgodovinar in nekdanji velepo-
slanik v Franciji dr. Janez Šumrada. Projekt, ki ima svoje zametke že 
v pred 45 leti objavljenih prispevkih domačinov, Antona Šumrada in 
Lojzeta Mlakarja, je podprl Javni zavod Snežnik, ki je zbornik izdal 
in založil, nenazadnje pa poskrbel tudi za promocijo nove knjige. 

Urednik je v poljudno zasnovani in lepo berljivi knjigi na 166 straneh 
poleg svojih objavil še dopolnjene in razširjene članke omenjenih po-
kojnih domačinov, ki so svoje mesto našli že leta 1977 v prvem zvezku 
Notranjskih listov. Dobršen del zbornika je namenil prispevkom Mag-
de Peršič, etnologinje in muzejske svetnice v Notranjskem muzeju v 
Postojni, ene največjih raziskovalk in poznavalk polharskega izročila.

Na Notranjskem in Dolenjskem je bil jesenski lov na polhe v prete-
klosti med najprepoznavnejšimi  prvinami ljudske kulture. V Loški 
dolini in njeni širši okolici je domačinom omogočal dodaten zaslu-
žek in jim v zimskih mesecih nudil dodatne proteine. Dandanes je 
polšji lov predvsem prisoten kot turistična znamenitost in del večsto-
letne lovske tradicije, ki se je prenašala iz roda v rod, z očeta na sina. 
Še je znan rek, da naj oče ne umre prej, preden ne nauči sina polhat.  

Že v uvodniku je dr. Šumrada zapisal, da je polšji lov »sestavni del 
identitete in kulture teh krajev, nič manj od ostrnic, kraških pojavov, 
sobivanja človeka z visoko divjadjo ter imenitne naravne in kulturne 
dediščine.« In prav tako, kot je polšji lov del tradicije, je del tradici-
je tudi s tem povezano strojarstvo in kožarstvo, izdelava polhovk in 
drugih krznenih oblačil, ki je temeljila na predelavi polšjih kož. 

O polhih in polharstvu v Loški dolini je naslovljen članek uredniko-
vega očeta, enega zadnjih tradicionalnih polharjev Antona Šumrade 
iz Podgore, ki je črpal iz ustnega izročila svojega očeta, deda in ostalih 
starih polharjev iz Loške doline. Opiše polhe, ki se pojavljajo v naših 
gozdovih, predvsem ima v mislih navadnega polha oziroma velikega 
ali gozdnega, kot ga še imenujejo. Poleg natančnih opisov različnih vrst 

lova na polhe, med katerimi sta 
pogosta lov pri pôvšnah in lov z 
uporabo lesenih pasti po drevju, 
bralcu postreže z marsikatero 
zanimivo polharsko prigodo 
in omembami dobrih in tudi 
slabih lovnih letin, zaključi pa 
s pregledom polharskih dru-
žin in ohranjanjem izročila 
po posameznih vaseh v Loški 
dolini. 

O tradiciji strojenja polšjih kožic in 
izdelavi pólhovk v Ložu je pisal Lojze Mlakar z Babne Police. V Ložu 
je bila strojarska obrt razvita še vse do začetka 20. stoletja, ko se je 
v mestu kóžarjev, kakor so prebivalce Loža imenovali, s to obrtjo 
ukvarjalo še pet družin, pri eni izmed njih, pri Opkovih, pa se je 
tradicija ohranila vse do leta 1999. 

Skoraj sto strani v zborniku obsega prispevek Človek in polh Magde 
Peršič. Avtorica se podpisuje tudi pod članek o Polharski zbirki No-
tranjskega muzeja pri gradu Snežnik, ki v pristavi gradu domuje že 
od leta 1982, nastajati pa je začela v okviru Polharskega društva Javor-
nik na pobudo Mire Mihevc leta 1974. Polharska zbirka obsega 270 
predmetov in je edina stalna razstava s tega področja na Slovenskem 
in celo v svetovnem merilu. Peršičeva se v svojem daljšem članku po-
sveča polharski kulturi in tradiciji, ki ima na Slovenskem vsaj dva ti-
sočletno tradicijo in je v evropskem prostoru skorajda brez posnemo-
valcev. Lov na polhe je sicer prisoten še v Sredozemlju, v južni Italiji, 
od Sardinije do Korzike in Pirenejskega polotoka, in tudi na nekaterih 
hrvaških otokih. Gospodarskemu pomen, družabnemu vidiku in pol-
harski tradiciji, opisom polharjev in samega lova ter uporabe polha v 
prehranski, oblačilni in tudi zdravilni kulturi, avtorica doda zanimivo 
poglavje o praznoverju, ki se je med kmečkim prebivalstvom ohranilo 
še vse do 19. stoletja. Hudiča kot polšjega pastirja je omenjal že Valva-
sor, in čeprav so poznejši pisci to vražo razumno pojasnili, da gre pri 
tleskanju in žvižganju za zvoke sov, ki so se izogibale svetlobi bakel, s 
katerimi so si polharji svetili, je preprosti kmečki človek še dolgo verjel 
v bajko, ki je ostala del kolektivnega spomina še danes. Ohranile so se 
tudi marsikatere šege, čeprav posebnih praznikov ali zavetnikov pol-

harstva polharji ne poznajo, tako da še vedno edini 
praznik ostaja polharska noč na začetku lovne sezone. 

Janez Šumrada se je posvetil tudi pomenu polha v 
slovenski kulinarični tradiciji in zbral nekatere re-
cepte za pripravo polšjega mesa. Ker so bili polhi 
predvsem na jedilnikih preprostega kmečkega pre-
bivalstva, receptov ni zasledil v kuharskih knjigah t. 
i. slovenske meščanske kuhinje (Vodnik, Kalinšek), 
ampak šele v knjigi slovenskih narodnih jedi iz 60. 
let preteklega stoletja, vse več pa je zanimanja za pri-
pravo polšjih jedi med mlajšimi kuharskimi mojstri.

Urednik zbornik o polharski tradiciji zaključi z 
navedbo etnoloških virov in literature, doda slovarček 
manj znanih in narečnih besed iz Loške doline, kar 
je v pomoč bralcem, ki ne izvirajo z omenjenega 
področja, predvsem pa so na enem mestu pregledno 
zbrani polharski izrazi, kar daje knjigi poseben 

Vesna Telič Kovač

Zbornik Polharska dediščina Loške doline

Polharska dediščina Loške doline (foto: Mario Žnidaršič)
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pečat. Knjiga z Valvasorjevim akvarelom 
polha na naslovnici je bila natisnjena v 300 
izvodih in javno predstavljena oktobra na 
gradu Snežnik. 

S knjigo Polharska dediščina Loške doline 
Javni zavod Snežnik nadaljuje z izdajami, 
ki v knjižni obliki predstavljajo in ohranjajo 
dediščino Loške doline. Leta 2018 smo zače-
li z monografijo Ostrnice – dediščina Loške 
dolina (ur. Borut Kraševec), leta 2020 smo 
izdali slikanico Povodenj Matevža Haceta 
in z ilustracijami akad. slik. Karmen Bajec, 
lansko leto pa pomagali pri pripravi knjige 
Okusi Loške doline, ki jo je izdalo Društvo 
žena in deklet na podeželju Ostrnice Loška 
dolina. Polharska dediščina Loške doline 
smelo sledi tej poti. Za to se moramo v prvi 
vrsti zahvaliti dr. Janezu Šumradi, ki je po-
leg ideje o izdaji tovrstnega dela prevzel delo 
urednika in je eden izmed avtorjev besedil.
Prva javna predstavitev zbornika oktobra 
2022 v gradu Snežnik je bila zelo dobro obi-
skana. V pogovoru sta poleg urednika dr. Ja-
neza Šumrade sodelovala zasl. prof. dr. Janez 
Bogataj, izjemni poznavalec in raziskovalec 
slovenske gastronomske kulturne dediščine, 
in red. prof. dr. Boris Kryštufek, muzejski 
svetnik in vodja Kustodiata za vretenčarje v 
Prirodoslovnem muzeju Slovenije. Pogovor 
je vodila Vesna Telič Kovač, med drugim 
tudi lektorica knjige, na citre pa sta zaigrali 
Urša Rožmanc in kitaristka Nastja Rudolf.
Polharska dediščina Loške doline je poleg 
vseh drugih navedenih knjižnih izdaj v pro-
daji v TIC Lož.  ■

Romana Nared,
Javni zavod Snežnik

Anđelka Pogorilić

IZVOLITE (v) knjižnico
V začetku meseca grudna, ki je pregovorno vesel in pra-
zničen, je v knjižnici potekalo zgodovinsko predavanje dr. 
Martina Premka, nadaljevalo se bo s pravljično urico in de-
cembrsko delavnico za najmlajše, ustvarjalci pa bodo znova 
razveseljevali ljubitelje lepega. Razstava unikatnih voščilnic 
Veronike Modic, članice društva Klasje Cerknica, in samostoj-
na razstava pravih umetnin, čipk članice klekljarske sekcije 
KD Rak Rakek Vide Ferfila, bosta na ogled še do konca mese-
ca, izjemno lepe mozaike, Picasso po naše, razstavo del članic 
mozaične sekcije KD Rak Rakek, pa si bo moč ogledati do 6. 
januarja. Po novem letu se obeta razstava izdelkov rokodel-
ke in ustvarjalke iz gline Kristine Matičič, Alenkine mavrične 
misli in potopisno predavanje Viljema Gogale. Ne zamudite 
dogodkov in ne spreglejte razstav, morda boste dobili tudi 
navdih za lastno ustvarjanje.

Knjižnica vabi k ogledu!  ■

foto: A
nđelka Pogorilić

foto: A
nđelka Pogorilić

Predstavitev knjige v gradu Snežnik. Voditeljica pogovora in lektorica
Vesna Telič Kovač, dr. Janez Bogataj, dr. Boris Kryštufek in dr. Janez Šumrada.

(foto: Mario Žnidaršič)

'Polharski aranžma' Janje Mlakar v gradu Snežnik ob predstavitvi knjige
Polharska dediščina (foto: Mario Žnidaršič)
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NLB Mobilna poslovalnica Bank&Go 
Z mobilno poslovalnico na kolesih pridemo tja, kjer ste 
vi. Posebej prilagojeno vozilo namreč omogoča izvajanje 
bančnih storitev na terenu.

Urnik in vse aktualne informacije o mobilni 
poslovalnici so vam vedno na voljo na
https://www.nlb.si/bankgo.

Kaj vam mobilna poslovalnica omogoča?
Če želite urediti finančni opravek ali potrebujete finančni nasvet, morda pomoč glede uporabe spletne 
in mobilne banke ter drugih načinov poslovanja, ki so vam na voljo 24/7, vam je na voljo naš bančni 
strokovnjak. Za gotovinsko poslovanje pa je na voljo bankomat.  

V mobilni poslovalnici lahko: 
• Odprete bančni račun in sklenete bančni paket.
• Naročite plačilno kartico (Mastercard, Visa, Karanta).
• Oddate vlogo za kredit. (Če vlogo za kredit oddate že prek videoklica, lahko v mobilni poslovalnici 

le še podpišete pogodbo.)
• Sklenete varčevanje ali depozit in se posvetujete tudi o drugih vrstah naložb.
• Dobite nasvet o življenjskih in premoženjskih zavarovanjih. 
• Opravite brezgotovinsko plačilo z računa na račun.
• Na bankomatu dvignete ali položite gotovino in plačate položnice. Ne pozabite, da za uporabo 

bankomata potrebujete bančno kartico (osebnega računa) ter številko (PIN)

Letošnje leto je bilo zelo uspešno za mlado voznico, Ložanko Tijano Vidmar. 
Z  gorsko hitrostnimi dirkami se je (kot obiskovalka) prvič srečala v lanskem letu, letos  
pa se je v dirkanju preizkusila tudi sama. Vozi Peugeot 106 1.3 Rallye, s katerim je sode-
lovala na štirih dirkah in dosegla zavidljive rezultate.

V ženski konkurenci je trikrat dosegla 2. meso (GHD Gorjanci, Ilirska Bistrica in Pod-
nanos), na dirki v Lučinah pa je celo zmagala.

V moški konkurenci pa je v PF skupini 5B dosegla naslednje rezultate: GHD Gorjanci 
– 6. mesto, GHD Lučine – 8. mesto, GHD Ilirska Bistrica – 11. mesto in GHD Podna-
nos – 8. mesto. 

Po dirki v Podnanosu je gospod Vlado Krivec, nekdanji »dirkač« in dober poznavalec 
dirkaške »scene« napisal:
»Na drugo mesto se je uvrstila Tijana Vidmar, ki sodi med najprijetnejša presenečenja 
letošnje sezone. Za volanom rdečega Peugeota 106 rallye je bila hitra že na krstni dirki 
na Gorjancih, kjer je bila druga med dekleti, nato v Lučinah izkoristila okvaro Yuga 
Smrdeljeve in zmagala, ter nato nanizala še dve drugi mesti. Skupno je v pokalnem 
tekmovanju tretja med dekleti.«

Na «Večeru prvakov 2022« v organizaciji Zveza za avto šport Slovenije je prejela pokal 
za tretjo mesto v ženski konkurenci.  ■

Andreja Buh

TIJANA VIDMAR NA VEČERU PRVAKOV

Večer prvakov 2022 
(foto: Aleksander Buh)
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S kmetijsko-živilskega sejma Agra na izlet
po Poljanski dolini

Pija Šepec, podpredsednica DPM Loška dolina

Proti koncu letošnjega poletja, smo bili s strani Zveze slovenske 
podeželske mladine (ZSPM) povabljeni, da se kot društvo pred-

stavimo na 60. mednarodnem kmetijsko-živilskem sejmu Agra v 
Gornji Radgoni. Tako smo zadnji teden avgusta, v zgodnjih jutranjih 
urah odpeljali proti Gornji Radgoni, kjer smo na razstavnem pro-
storu ZSPM postavili svojo stojnico. Obiskovalcem sejma smo pred-
stavili naše kraje, znamenitosti Loške doline, za pokušino ponudili 
domačo ocvirkovo potico, (ki nam jo je z veseljem spekla ga. Anica 
Mlakar iz Iga vasi) in domače žganje, predstavili delovanje našega 
društva in naše nove društvene majice z novim logotipom, ki ga je 
oblikovala naša članica Vanja Porok. S sejma smo se vrnili polni lepih 
vtisov in sklenili, da se zagotovo še vrnemo.

Po sejmu Agra, smo se pred začetkom šole, zasluženo odpravili še na 
morje. Kasneje v oktobru smo se dobili na Dolenjih Poljanah, kjer 
smo organizirali polhanje in pa druženje ob ognju. 

V začetku novembra, pa smo se odpeljali na društven izlet oz. na 
ogled dobrih praks na kmetijah po Poljanski dolini. Najprej smo si 

ogledali kmetijo Leskovc, kjer se ukvarjajo z rejo krav molznic in 
sirarstvom. Kasneje smo se ustavili na kmetiji Stanonik, kjer imajo 
registrirano klavnico za prašiče in govedo, predelavo mesa in pa tudi 
rejo krav pasme limuzin. Pot smo nadaljevali do kmetije Okršlan, ka-
tere glavna dejavnost je žganjekuha. Poizkusili smo njihove domače 
likerje, za katere lahko rečemo, da so več kot odlični. Pot smo sklenili 
na kmetiji odprtih vrat Pr'Andrejon, kjer se prav tako ukvarjajo s 
predelavo mleka. Pripravili so nam tudi vrhunsko gorenjsko večerjo. 
Ob tem bi se radi zahvalili tudi Društvu podeželske mladine Škofja 
Loka, ki nam je pomagalo pri organizaciji izleta. 

V kolikor si mlad/a podeželan/ka in bi rad/a v naslednjem letu tudi ti 
z nami delil/a prosti čas, ustvarjal/a lepe spomine in stkal/a nova pri-
jateljstva, te vabimo, da nas kontaktiraš preko naših socialnih omre-
žij (Facebook, Instagram) pod imenom Društvo podeželske mladine 
Loška dolina in postaneš član/ica našega društva. 

Naj za konec vsem občanom Loške doline, predvsem pa mladim in 
mladim po srcu, zaželimo mirne božične praznike in vse dobro v 
prihajajočem letu.  ■

Izlet po Poljanski dolini (foto: Pija Šepec) Sejem AGRA (foto: Pija Šepec)
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Usposabljanje iz
informacijsko 
komunikacijskih tehnologij

Mojca Jernejčič, koordinatorka projekta

Območno združenje Rdečega križa Cerknica – Loška dolina – Blo-
ke je skupaj z Novim mestom in Ptujem povezano v konzorcij 

in vključeno v projekt Ministrstva za javno upravo za digitalizacijo z 
nazivom »e-RK pomoči«.

Na projektu sodelujemo od 1. 1. 2022 in uspešno uresničujemo plani-
rane aktivnosti. Doslej smo se opremili s prenosnimi računalniki in ta-
blicami, s katerimi v prostorih RK in na terenu  izvajamo usposabljanja 
iz informacijsko komunikacijske tehnologije ter digitalno pismenost 
prebivalstva. 

V Loški dolini smo tako izvedli dve usposabljanji oz. računalniški de-
lavnici za 18 prostovoljcev in uporabnikov Rdečega križa. Osvojili smo 

osnove dela z računalnikom – vklop, izklop, uporaba miške in tipkov-
nice, razlaga ikon na namizju, zagon programov, zaprtje programov. 

Ob koncu smo izvedli vajo prepisovanja teksta, v katerem so udeležen-
ci že znali uporabiti vse funkcijske in nadzorne tipke. Spoznali so tudi 
programe Windows, urejevalnik besedil Word in sicer oblikovanje te-
ksta, vstavljanje tabel in shranjevanje datotek.

Udeleženci so predavanje spremljali z velikim zanimanjem, si med 
seboj zaradi različnih stopenj znanja in poznavanja tudi kolegialno 
pomagali. Odmor je bil zapolnjen z vodenimi vajami za razgibavanje 
telesa. 

Večina udeležencev je izrazila željo po nadaljevanju izobraževanja, 
nadgraditi želijo svoja znanja o internetu, spletu in elektronski pošti. V 
nadaljevanju jim bo predstavljena tudi aplikacija, ki bo razvita v okviru 
projekta in preko katere bodo lahko enostavneje zaprosili za različne 
vrste pomoči, ki jih nudi Območno združenje Rdečega križa.  ■

Društvo Vita

DRUŠTVO VITA ZA POMOČ PO NEZGODNI 
POŠKODBI GLAVE DELUJE ŽE 30 LET

Poškodbe glave so civilizacijski davek sodobne-
ga časa in eden največjih zdravstveno – socialnih 
problemov v večini razvitih zahodnih dežel. Razvoj 
tehnike in prometa, spremenjen način življenja, ek-
stremni športi in nasilje so glavni vzroki nezgodnih 
možganskih poškodb. Prizadenejo vsa področja člo-
vekovega delovanja: gibanje, čutenje, zaznavanje in 
dojemanje okolja, odzivanje nanj, sporazumevanje, 
vedenje, čustvovanje. Pogosto so trajne in ne spre-
menijo le življenja poškodovanega, ampak prizade-
nejo celotno družino. 

Društvo Vita je tako nastalo na pobudo staršev po-
škodovanih otrok in deluje že okroglih 30 let. Po-
škodovanim nudimo socialnovarstvene programe 
za vključevanje v družbo, aktivno preživljanje časa, 
razvijanje in ohranjanje socialnih veščin, miselnih 
sposobnosti ter fizičnih in psihičnih sposobnosti. 

V Ljubljani deluje dnevni center kjer se naši člani 
družijo, se udeležujejo delavnic, organiziramo pa 

tudi fizioterapijo in masažo. Vsak mesec organizi-
ramo izlet ter tako spoznavamo lepote Slovenije in 
pridobivamo nova znanja, dvakrat letno pa za naše 
člane organiziramo tabor. Svojci poškodovanih pri 
nas lahko dobijo nasvete in se vključijo v podporno 
skupino. 

Poleg socialno varstvenih programov izvajamo tudi 
program osebne asistence, ki je namenjen vsem 
vrstam invalidnosti. V ta program se lahko vključijo 
invalidne osebe, ki preko oddaje vloge na Centru za 
socialno delo pridobijo odločbo o pravici do osebne 
asistence. V letu 2023 se bomo vključili v izvajanje 
obnovitvene rehabilitacije, katero financira Zavod za 
zdravstveno zavarovanje.

Ker pa želimo, da bi bilo nezgodnih poškodb čim 
manj, je pomembna dejavnost društva tudi preven-
tiva na področju cestnega prometa. Največ poškodb 
možganov se namreč zgodi zaradi prevelike hitrosti, 
uporabe mobilnih telefonov med vožnjo ali hojo, 

vožnje pod vplivom alkohola ali mamil, neuporabe 
varnostnega pasu in čelade, slabe vidnosti pešcev na 
cesti in neupoštevanja cestno prometnih predpisov. 
V ta namen, s podporo Agencije RS za varnost pro-
meta, redno izvajamo predavanja s katerimi ozave-
ščamo javnost o tovrstni problematiki.

Več o nas, aktualna dogajanja in kontakte
boste našli na spletni strani

http://www.vita-poskodba-glave.si/ in družab-
nem omrežju Facebook pod imenom Društvo Vita 

(https://www.facebook.com/d.vita.novicke).

Društvo Vita za pomoč po nezgodni poškodbi glave  ■

RKS – OZ Cerknica - Loška dolina - Bloke 
Cesta v Dolenjo vas 3, 1380 Cerknica 
www.cerknica.ozrk.si
E-mail: cerknica.ozrk@ozrks.si
Tel. 01 70 50 510

RK Cerknica
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Ja, leto našega bogatega delovanja se za-
ključuje in k temu so pripomogli tudi naši 
donatorji in podporniki, ki jih tu navajamo 
vsakega posebej, se jim iskreno zahvaljuje-
mo in se veselimo nadaljnjih sodelovanj:
Občina Loška dolina, Kovinoplastika Lož 
d.o.o, Osnovna šola heroja Janeza Hribarja 
Stari trg, Javni zavod Snežnik, Zavod Oron, 
Ars Viva Podcerkev, Okorepčevalnica Edina 
v mestu Lož, Esea d.o.o. Lož, GO–RO LIV 
d.o.o. Markovec, Lesgam, Mlakar Anton 
s.p. Markovec, Samprt d.o.o. Pudob, Barjans 
d.o.o. Vrhnika, Obrh, Nenad Košir s.p. Mar-
kovec, Tekstil d.o.o. Ljubljana, Frizerski salon 
Taši Stari trg, Gostilna in pizzerija Škriban  
Stari trg, Cvetličarna  Nina Stari  trg, Društvo 
Ostrnice Stari trg, Mercator Tehnika Stari trg, 
Pošta Slovenije, Kmetijska zadruga Velike La-
šče, Gredin Markovec d.o.o., Vrtnarija Najdi 
Podskrajnik, Fast food Fonzi Stari trg, Zava-
rovalnica Triglav, enota Stari trg, Mercator 
Stari trg, Armobil trgovina in storitve d.o.o. 
Podgora, Lekarna Ljubljana, Bar Babilon Sta-
ri trg, Trgovina NMODA Stari trg, Frizerski 
salon Branka Stari trg, Frizerski salon Rena-
ta Stari trg, Gušt bar Stari trg, Sink Solution 
M&Z d.o.o Markovec.  ■

Obeležitev mednarodnega 
dneva invalidov

Mario Žnidaršič

Leto se izteka in v Društvu upokojencev 
Loška dolina smo veseli, ker smo uspeli 

izvesti vrsto aktivnosti za naše člane
in tudi za občane naše občine,

kar pa so nam omogočili tudi naši 
donatorji in podporniki.

Tudi v zadnjem tromesečju letošnjega leta 
smo izvedli precejšnje število aktivnosti 
za naše člane in našo lokalno skupnost. Po 
dveh koronskih letih smo letos lahko izve-
dli večje število usposabljanj. V novembru 
smo zaključili drugo računalniško delavni-
co, ki je potekal v petih delih in je bila zelo 
dobro obiskana. V decembru smo zaključili 
tretjo delavnico na temo obvladovanja stre-
sa. Dobro obiskane vse tri delavnice so z 
vzdušjem, ki smo ga medsebojno in skupaj z 
vodjem delavnice vzpostavili, delovale zelo 
družabno in antistresno. Še si jih želimo. 

Skupaj z osnovno šolo in Medgeneracijskih 
centrom smo pripravili počastitev medna-
rodnega dneva prostovoljstva - 5. decem-
ber. Letos smo ga posvetili prostovoljstvu 
na področju dela s starejšimi in pomoči 

potrebnimi, zato smo na slovesnost, ki smo 
jo organizirali v Medgeneracijskem centru,  
povabili prostovoljke in prostovoljce Rdeče-
ga križa, Karitas in Društva upokojencev ter 
se jim na ta način zahvalili za njihovo ple-
menito delo.

Naše Pevke iz Loške doline pri Društvu 
upokojencev so v decembru v Kulturnem 
domu v Starem trgu pripravile že tradici-
onalni koncert Večer ljudskih pesmi, kjer  
so nas skupaj z gosti, domačimi pevkami in 
pevci, ki jim je blizu tudi slovenska ljudska 
pesem, razvajali in razveseljevali z ljudskimi 
pesmimi.

Balinarska sezona se je končala, v Klubu 
upokojencev pa nadaljujemo s treningi pi-
kada in na ta način zagotavljamo druženje 
članov tudi v zimskem obdobju.

Tradicionalno smo pred novoletnimi pra-
zniki obiskali in obdarili naše članice in čla-
ne, ki so stari 80 let in več. Skoraj 200 jih je 
in vsako leto se razveselijo naših poverjenic 
in poverjenikov, ki jih obiščejo na njihovih 
domovih ali v Domovih starejših občanov.

Dinamično leto Društva upokojencev tudi
ob podpori donatorjev in podpornikov

Ida Turk

V okviru mednarodnega dneva invalidov so v Cerknici, v petek 2. decembra, člani Medobčinske-
ga društva invalidov Cerknica-Loška dolina-Bloke na seji obeležili mednarodni dan invalidov. 
Praznovanje letošnjega mednarodnega dneva invalidov je potekalo pod geslom "Transforma-
tivne rešitve za vključujoč razvoj: vloga inovacij pri spodbujanju dostopnega pravičnega sveta".
Generalna skupščina Združenih narodov je 3. december razglasila za mednarodni dan invalidov 
z namenom, da bi spodbudila razumevanje problematike povezane z invalidnostjo, ter tako mo-
bilizirala podporo javnosti pri zavzemanju za dostojanstvo, pravice in blaginjo invalidov.
Invalidnost obsega telesne okvare, motnje senzoričnih sposobnosti, intelektualne prizade-
tosti, duševne motnje, pa tudi različne vrste kroničnih bolezni, ki se lahko pri posamezniku 
pojavijo kadarkoli v življenju, lahko pa ga spremljajo že od rojstva.  ■

Delavnica na temo obvladovanje stresa 
(foto: Ida Turk)

Počastitev mednarodnega dneva 
prostovoljstva (foto: Mario Žnidaršič)

Večer ljudskih pesmi, koncert Pevk iz 
Loške doline z gosti (foto: Mario Žnidaršič)

fo
to

: M
ar

io
 Ž

ni
da

rš
ič



28 DRUŠTVA IN ZAVODI december, 2022

Zavod Rihtarjeva domačija bo v januarju 2023 v Občini Loška dolina 
skušal oblikovati skupino svojcev oseb, obolelih za demenco, in za de-
stigmatizacijo staranja. V skupino, ki bo delovala v živo na območju 
Občine Loška dolina, se lahko vključijo tudi prebivalci iz drugih občin.

Pridružite se ji lahko tudi vsi tisti, ki se z demenco še niste pobliže 
srečali, pa bi želeli o tej bolezni izvedeti kaj več.

Delovanje skupine bo financiral Zavod Rihtarjeva domačija; udelež-
ba na dogodkih skupine je za vse brezplačna. Informativne prijave 
sprejemamo po telefonu na številko 041 260 985 ali po e-pošti na 
naslov info@rihtarjeva-domacija.si.

Skupino bosta vodili:

Marjeta Kraševec, srednja medicinska sestra z dolgoletnimi delov-
nimi izkušnjami v domu za starejše, predvsem s stanovalci, ki so 
oboleli za demenco. Marjeta je v Cerknici več let vodila skupino za 
samopomoč svojcev, obolelih za demenco.
V letu 2022 je stopila na samostojno podjetniško pot ter 
dnevno obiskuje starejše prebivalce Občine Loška dolina. S 
svojim znanjem, izkušnjami in empatijo se trudi, da bi sta-
rejši ob pravilni osebni negi, družabništvu in razumevanju 
svojcev jesen življenja dostojno preživeli v domačem okolju.
Z odločitvijo za samostojno podjetniško pot je Marjeta v 
Občini Loška dolina zapolnila vrzel pomanjkanja usposo-
bljenega kadra pri negi starejših.

Alenka Veber, univ. dipl. soc. del., je od junija 2018 pa do 
oktobra 2022 živela s svojo mamo, ki je zbolela za Alzhei-
merjevo vaskularno demenco. Od leta 2019 je sedež Zavo-
da Rihtarjeva domačija, ki ga vodi, tudi demenci prijazna 
točka.
Alenka piše dnevniške utrinke o življenju z demenco in jih 
objavlja na družbenih omrežjih, svoja razmišljanja objavlja 
tudi v glasilu Spominčica ter se redno udeležuje izobraže-
vanj o demenci.
V februarju 2022 je uspešno zaključila 40-urni program 
»Sprejemati in živeti z demenco v družini«, ki ga je organi-
ziralo Središče Rotunda, primorski družbeni center, Koper, 
ter si tako pridobila številne kompetence, ki jih bo skupaj z 
Marjeto prenesla v domače okolje.

V skupini se bomo naučili: 

• prepoznati dobre strani sprejemanja demence in s poda-
janjem lastnih izkušenj zmanjševati lastno stisko,

• sprejemati vsakodnevne odločitve pri ravnanjih, potre-
bah, željah in aktivnostih svojca z demenco,

• prilagoditi komunikacijo nepredvidenim situacijam in 
se s tem izogniti nepotrebnemu stresu,

• znanje o demenci prenesti na ožje in širše socialno oko-
lje,

• z okolico vzpostaviti stik brez občutka manjvrednosti ali 
sramu zaradi bolezni in sobivanja z bolnikom,

Pridružite se Skupini za samopomoč svojcev oseb, 
obolelih za demenco in za destigmatizacijo staranja

Alenka Veber, Zavod Rihtarjeva domačija

• bivalni prostor osebe z demenco primerno opremiti, označiti in 
zavarovati ter organizirati bivanje osebam z demenco tako, da 
lahko dlje časa samostojno živijo v domačem okolju,

• aktivno zapolniti prosti čas osebam z demenco, jim omogočiti več 
zabave in sprostitve in s tem upočasniti napredovanje bolezni,

• izbirati primerne gibalne vaje ter oceniti dobre rutine osebe z de-
menco,

• pripraviti osebo z demenco na odhod v dom starejših ter poiskati 
pomoč in podporo,

• razviti sposobnosti za skupinsko delo, spretnosti vodenja, čut so-
odgovornosti za skupne cilje, za spoštovanje pravil in zadovolje-
vanje osebnih potreb ob upoštevanju potreb drugih,

• razvijati sposobnost izražanja in razumevanja pojmov in misli ter 
spodbujati medkulturni dialog.  ■
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Del častnih članov LD Babno Polje (od leve): Anton Mestnik – Zvone,
Alojz Štekar in Janez Škrlj – Janko na podelitvi častnega članstva Alojzu Štekarju

pri koči na Županovem lazu. (foto: Bojan Mlakar)

Alojz Štekar se je rodil leta 1936 in je aktiven član LD Sabotin od leta 1962. V našo 
Lovsko družino (LD) Babno Polje je prvič prišel kot gost pozimi davnega leta 1987 na 
tradicionalni Lov prijateljstva in do danes ni izpustil niti enega tradicionalnega lova, 
večkrat pa se je s svojo skupino Bricev udeležil tudi naših drugih lovov. Neštetokrat je 
bil tudi na skupnih delovnih akcijah, obletnicah in druženjih pri naši koči na Župano-
vem lazu nad Babnim Poljem. Štekar je bil vsa ta leta glavni donator hrane, pijače in 
svežega grozdja iz svojih vinogradov v Goriških brdih. Član LD Babno Polje Milorad 
Stojanović je glede na njegove zasluge za našo LD na Upravnem odboru in pozneje 
na Občnem zboru podal predlog, da mu podelimo častno članstvo. Člani so na Obč-
nem zboru predlog soglasno potrdili in pokazali spoštovanje do njegovega odnosa 
do naše LD in prijateljev vaščanov Babnega Polja in občanov Loške doline. Vsekakor 
si zasluži tudi omembo v Obrhu. Listino o častnem članstvu smo mu podelili po naši 
redni delovni akciji. Alojza poznamo kot iskrenega prijatelja, tovariša, ki izkazuje ve-
liko ljubezen do narave. K nam nikoli ni prišel zaradi želje po odstrelu, bistvo mu je 
bilo druženje in uživanje v naših lepih gozdovih in v zimskih idilah, ki so v njegovem 
sabotinskem lovišču redke. Alojzu želimo Dober pogled, zdravja in še veliko lovskih 
užitkov v družbi članov LD Babno Polje in LD Sabotin.  ■

V Medgeneracijskem centru Gaber Loška dolina poteka vsak delovni 
dan dnevno druženje. Z obiskovalci skupaj oblikujemo program in 

se prilagajamo željam posameznikov. 
V sklopu Medgeneracijskega centra Gaber vsak torek in četrtek popol-
dan poteka tudi vodena telovadba, ob torkih popoldan potekajo ustvar-
jalne delavnice za predšolske otroke in otroke v prvi triadi osnovne šole, 
ob sredah popoldan delavnica ročnih del, ob četrtkih popoldan nadalje-
valni tečaj nemščine, ob petkih popoldan pa likovna delavnica. 
V sklopu dnevnega druženja smo v tem mesecu kuhali domače jedi (po 
knjigi Okusi Loške doline), obiskali knjižnico, se pridružili projektu 
»Mala pozornost za veliko veselje« in izdelovali voščilnice za stanovalce 
domov za starejše občane, izdelovali božično-novoletno dekoracijo, odšli 
na sprehode po Loški dolini, urili možgane z miselnimi igrami in spo-
znavali pisatelje in njihova dela. V tem mesecu nas je obiskala knjižni-
čarka in nam pripovedovala zgodbe iz ribniških koncev, imeli smo obisk 
učencev iz osnovne šole, ki so v sklopu mednarodnega dneva prijaznosti 
za nas pripravili krajši kulturni program in nam za darilo prinesli po-
barvane kamenčke. Popotnica Tina Mele nam je  pripravila predavanje o 
botrstvu in prostovoljstvu v Gambiji, prav tako pa smo gostili lutkovno 
gledališče Fru fru iz Ljubljane, ki je s predstavo »Krtek Zlatko ali kakec, 
ki je padel z neba« napolnil našo dvorano v MGC, kar nas je zelo razve-
selilo in nam dalo dodatno motivacijo za delo vnaprej. 
Od meseca novembra poteka tudi začetni tečaj ruskega jezika, ki je dobro 
obiskan. Veseli nas, da se vedno več oseb odzove na naše dogodke, kajti 
le tako bo MGC Gaber ponovno zaživel, kar si, verjamem, želimo vsi.  ■ 

Bric Alojz Štekar postal častni član
lovske družine Babno Polje

Jane Weber, Tajnik LD Babno Polje

Alojz Štekar in Janez Škrlj – Janko na podelitvi častnega članstva Alojzu Štekarju

Bric Alojz Štekar postal častni član

Gambija (foto: Metka Pernuš)

Lutke (foto: Metka Pernuš)

Metka Pernuš,
MEDGEN Gaber, Javni Zavod Snežnik

V MEDGENERACIJSKEM CENTRU 
GABER SE DOGAJA
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posnetke ureja Zavod ORON. Spletna oblika 
omogoča nenehno nadgrajevanje in doda-
janje izrazov. Gumb »Prispevaj nov izraz« 
omogoča, da tudi vi aktivno sodelujete pri 
polnjenju kufra z narečnimi izrazi območja 
občin Cerknica, Bloke in Loška dolina. 
Pomembno je, da se kot Notranjci zavedamo 
posebnosti našega narečja, jih spoštujemo in 
ohranjamo. Narečni izrazi zaradi sprememb 
v družbi hitro izginjajo, zato je vsak zapisan 
izraz še toliko bolj dragocen.
Vabimo vas k spremljanju projektnih aktiv-
nosti in udeležbi na dogodkih v okviru pro-
jekta Poun kufr.

Za projektno partnerstvo Kristina Kebe, mag.
Zavod za ohranjanje naravne in kulturne de-
diščine Jezerski hram
Naložbo sofinancirata Republika Slovenija 
in Evropska unija iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj.  ■ 

Želja po ohranitvi našega narečja je bo-
trovala združitvi organizacij in društev 

s področja občin Cerknica, Bloke in Loška 
dolina (Las Notranjska). Povezali smo se 
Zavod za ohranjanje naravne in kulturne 
dediščine Jezerski hram, Knjižnica Jožeta 
Udoviča Cerknica, Društvo dolomitne lut-
ke in Zavod Oron. Zasnovali smo projektno 
idejo vzpostavitve spletnega slovarja na-
rečnih izrazov območja Las Notranjska, ki 
smo ga poimenovali POUN KUFR. V začet-
ku leta 2022 smo pričeli z aktivnostmi, izraze 
zbiramo po celotnem območju Notranjske 
preko študije pisnih virov, s pomočjo  oseb-
nih razgovorov,  izvedi smo natečaj zbiranja 
narečnih besed za osnovnošolce … Ob tem 
smo za izhodišče vseh aktivnosti izpostavili 
element medgeneracijskega sodelovanja, kar 
je v primeru tovrstnih tematik še toliko bolj 
pomembno in dragoceno.

POUNKUFR.SI 
Knjižnica Jožeta Udoviča Cerknice je na 
spletnem naslovu https://pounkufr.si/ za-
gotovila interaktivno spletno mesto, kjer 
se zbirajo izrazi. Pri nastajanju in snovanju 
slovarja so nam bili neprecenljiva pomoč na-
potki in nasveti dr. Jožice Škofic, vodje Dia-
lektološke sekcije na Inštitutu za slovenski 
jezik Frana Ramovša, za slovnični del pa 
skrbi, domačinka iz Loške doline, univ. dipl. 
slov. Silvija Strle. Moderatorka splete strani 
je Janja Urbiha, na katero se z informacija-
mi o izrazih lahko obrnete osebno  ali prek 
telefona 031 788 282. 

Slovar je zasnovan na način, da posamezen 
izraz pojasni na več nivojih, hitra, daljša, sli-
kovna razlaga, ponekod tudi avdio in video 
zapis. Fotografije prispevajo različni avtorji, 
ki so s kratico imena in priimka navedeni 
pod posamezno fotografijo. Avdio in video-

ZAŽIVEL JE NOV
SPLETNI SLOVAR POUN KUFR

Kristina Kebe, mag.,
Zavod za ohranjanje naravne in kulturne dediščine Jezerski hram
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Tik preden je na snežniške gozdove za-
padel prvi sneg, v času predvolilnih 

spopadov kandidatov za župane in občinske 
svetnike, smo v poročno dvorano gradu Sne-
žnik k predstavitvi vizij in stališč v zvezi z 
razvojem grajskega kompleksa povabili tako 
predstavnike DLGS in organizacijske ekipe 
festivala Plavajoči grad, kot tudi Narodnega 
muzeja, Ministrstva za kulturo in Notranj-
skega muzeja Postojna.

Zaradi vnovične zadržanosti predstavnikov 
Ministrstva za kulturo smo smo bili primo-
rani vsebino tiskovne konference nekoliko 
spremeniti oziroma jo izpeljati brez tistih, 
ki bi dejansko lahko odgovorili na naša 
vprašanja.  

A improvizacija je nekaj s čemer snovalci fe-
stivala Plavajoči grad ter člani društva DLGS 
nimajo večjih težav, zato smo bili kljub od-
povedi govorcev deležni zanimivega in pe-
strega večera. Dogodek je povezoval Miha 
Razdrih, ki je v pogovoru z Matijo Solcetom 
predstavil 10 let dolgo pot organizacijskega 
odbora festivala. Ta v Loško dolino pripelje 
številne umetnike ter brezmejne množice 
obiskovalcev iz vseh koncev in krajev. Pred-
sednik društva DLGS Marko Gorše je zbra-
nim pojasnil interes društva do oživljanja 
grajskega posestva in povzel vse dogodke ter 
akcije, ki jih je društvo v preteklih letih or-
ganiziralo z željo po oživitvi kompleksa. Ta 
kljub obnovi že 15 let osamljeno čaka upo-
rabnike in pri tem stagnira, če že ne propa-
da. Tako Matija Solce kot tudi Marko Gorše 
sta poudarila absurd neizkoriščenih prosto-
rov predvsem v času festivala, saj etablirani 
umetniki ali profesorji s celega sveta v času 
priprav delujejo zunaj. Poleg tega shranju-
jejo drago tehnično opremo in inštrumente 
v šotorih in avtih, medtem ko opremljene 
kapacitete (...gradu?) ostajajo prazne in ne-
izkoriščene. In če se že ne bi dalo poskrbe-

Vabilo k članstvu v Društvo vojnih invalidov Notranjske

TISKOVNA KONFERENCA NA GRADU SNEŽNIK
Liza Vipotnik in ekipa festivala Plavajoči grad

ti in pod streho spraviti vseh /gostujočih?/ 
(=strehe potrebnih), bi bilo zagotovo izve-
dljivo z upravljavci grajskih pristav doseči 
dogovor za uporabo vsaj nekaterih prosto-
rov, ki naj bi služili predvsem za skladiščenje 
opreme ter organizacijsko pisarno festivala. 

Četudi je festival Plavajoči grad odmeven 
predvsem zunaj domače občine, pa je Marko 
Gorše z veseljem povedal, da se udeležba lo-
kalnih obiskovalcev iz leta v leto veča. Tako 
lahko sklepamo, da je prostor Loške doline 
festival sprejel za svojega. Poudaril je veliko 
število sogovornikov, s katerimi so predstav-
niki festivala vodili pogovore v preteklih le-
tih, a je žal ostalo le pri besedah. A kot reče-
no, večer v poročni dvorani je bil prijeten, saj 
so se v pogovor vključili tudi gledalci, med 
njimi tudi bodoči svetniki in dva kandida-
ta za župana Loške doline. Oba sta izrazila 
prepričanje, da bi morali organizatorji pogo-
vore z MK voditi skupaj s predstavniki obči-
ne. Takšen odnos lokalne veje oblasti toplo 

pozdravljamo in srčno upamo, da se besede 
ne izgubijo v vseh gorah po volilnih priča-
kovanj. 

Zaključni del večera je bil namenjen pred-
stavitvi prihajajočih dogodkov v organiza-
ciji snovalcev festivala. Mrazomobil bo raz-
veseljeval otroke po vaseh Loške doline in 
Cerknice med 19. in 22. 12. 2022. Božično-
-novoletni koncert bo na gradu Snežnik 27. 
decembra, ko pride zaigrat bend Noreia. Kavč 
festival, ki bo od 30. 1. potekal po celi Slove-
niji, pa se bo zaključil 5. 2. 2023 v naši dolini. 
Vse podrobnosti o obeh dogodkih si lahko 
ogledate na facebook profilu Floating Castle 
in kmalu tudi na spletni strani festivala.

Dogodka v poročni dvorani gradu Snežnik 
se je udeležilo nekaj več kot trideset zainte-
resiranih predstavnikov lokalne skupnosti. 
Vse želje, obljube in druga razmišljanja pa 
sta z izvrstnimi glasbenimi predahi popestril 
uigrani dvojec Zajtrk.  ■

Vabimo vse upravičence po Zakonu o vojnih invalidih: vojne mirnodobne 
invalide, civilne invalide vojne, vdove po vojnih invalidih, ki še niso člani 
Društva vojnih invalidov Notranjske, da se včlanijo in se nam pridružijo.

Članstvo v društvu vam nudi različna druženja na kulturnem in 
športnem področju. Lahko se boste udeležili proslav, sodelovali v 
rekreativnih dejavnostih igranja pikada, šaha, kegljanja, balinanja, 
petanki in streljanju z zračno puško. Društvo svojim članom omogoča 

subvencionirano zdravljenje v slovenskih zdraviliščih. Organiziramo 
tudi vodene ekskurzije po Sloveniji in tujini ter srečanja društev 
vojnih invalidov.

Vse zainteresirane vljudno vabimo, da nas pokličete
na številko 051 684 294 in se nam pridružite.

Društvo vojnih invalidov Notranjske  ■

foto: Larisa K
azić
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Na fotografiji v prejšnji številki je bila əntriga. 
Kmetje so si izmislili tale pripomoček za lažje in hi-
trejše spravilo sena iz strmega pobočja. əntrigo so 
v odaljenih lazih uporabili tudi za hitrejšo izdelavo 
ograbkov, s tem pripomočkom so seno veliko hitreje 
z vozili skupaj.
əntriga je bila zelo uporabna tudi na mokrih tleh za 
umik sena iz močvirnega terena ali kasneje za spravi-
lo suhega sena do voza.
Preko noči pa je tale dokaj preprost pripomoček na 
dveh kolesih in z ukrivljeno lojtrnico spremenil svoj 
namen. Kosci so ga obrnili na glavo, preko lojtrnice 
naložili seno in tako dobili pod njim suho prenočišče. 

Jasna Lekan

BOŽIČEK NA 
SNEŽINKI

SNEŽINKA - TESTO
120 g masla

150 g sladkorja
2 rumenjaka

125 ml sladke smetane
400 g moke

Pol žličke sode bikarbone
 

Sladkor v prahu, limonin sok
marmelada

KUPLJENI BOŽIČEK S 
ČOKOLADE

Z vseh sestavin zamesi testo, 
ki naj na hladnem počiva pol 

ure. Razvaljaj in z modelom za 
piškote izreži snežinke. Speci na 
180 stopinjah. Ohladi. Polovico 
snežink oblij z belim oblivom,

ki ga narediš s sladkorjem 
v prahu in nekaj kapljicami 
limoninega soka. Na vsako 

snežinko položi čokoladnega 
božička. Ko se obliv posuši, po 
dva piškota zlepi z marmelado.

Kulturna dediščina
Prepoznate, kaj je na sliki?

Janja Urbiha - Kozarka

foto: Frenk Prevec

Prepoznate, kaj je na sliki?

foto: Frenk Prevec

Ni lepšega kot dišeča lilija globoko v gozdu ...  •  foto: Edo Šega
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Na katerih področjih svojega življenja 
lahko z majhnimi ukrepi prihranimo 

največ energije in denarja? Na Inštitutu Jožef 
Stefan so pripravili prispevek, v katerem lah-
ko preberete, kateri so ti ukrepi, kakšen pri-
hranek nam prinesejo in koliko nas stanejo.

V začetku julija me je za energetski nasvet 
poklical dober prijatelj iz otroških let, ki je 
pred kratkim kupil staro enostanovanjsko 
hišo v Ljubljani. Denarja za energetsko pre-
novo ni ostalo kaj dosti. Trenutno se ogreva z 
zemeljskim plinom in da »i« nebi ostala brez 
pike, naj povem, da je prejel že drugi opomin 
dimnikarja o dotrajanem plinskem kotlu, ki 
ga je potrebno nemudoma zamenjati. Jaz sem 
mu razlagal kako zelo pomembno je najprej 
izvesti vse ukrepe učinkovite rabe energije 
(URE) in šele nato menjati ogrevalni sistem. 
Od tu naprej si najinega pogovora »o kuri ali 
jajcu« ni težko predstavljati.

Posebna reč, ki mi je ostala v spominu, je, 
da je poznal praktično vse ukrepe URE, le 
prave teže jim ni pripisoval. Ko smo glede 
ukrepov bombardirani s tisoč in enim na-
svetom, se namreč kaj hitro zgodi, da po-
stanemo nekritični do njihovih učinkov, 
ali povedano z drugimi besedami, enako 
pozornost namenimo varčevanju pri upo-
rabi telefona kot pri uporabi tople sanitarne 
vode. Ne zavedamo se, da pri ogrevanju sa-
nitarne vode porabimo nekaj redov veliko-
sti (nekaj 10 krat) več energije. Za polnjenje 
telefona namreč porabimo le toliko elek-
trične energije, kot če smo se pri odmerja-
nju vode za pripravo testenin ušteli za manj 
kot en deciliter. 

Prav zato danes za vsakega od treh tipično 
največjih porabnikov energije doma izposta-
vljamo pet verjetno najpomembnejših malih 
dejanj. To so tista dejanja, lahko bi jih ime-
novali mali ukrepi URE, ki ne stanejo veli-
ko, zahtevajo pa spremembe naših navad 
in imajo sorazmerno velik učinek. Da bi jih 
lahko identificirali, si moramo najprej po-
gledati statistiko rabe energije v slovenskih 
gospodinjstvih in jo ustrezno »preslikati« v 
lastno življenje ali povedano drugače: če ne 
uporabljamo sušilnega stroja, z njim pač ne 
moremo prihraniti energije. Ne gre za is-
kanje grešnega kozla, gre za iskanje načina, 
kako lahko čisto vsak od nas na svoj način 
prispeva delež k zmanjšanju rabe energije in 
vzdržni prihodnosti. 

Z majhnimi dejanji do velikih prihrankov

In kolikšen
je ta delež?

Številke si je najlažje 
predstavljati na ti-
pičnem slovenskem 
gospodinjstvu, ki ga 
za potrebe tokratne-
ga pisanja predstavlja 
4-članska družina. 
Živijo v srednje-varč-
nem stanovanju veli-
kosti 100 m2. Ogre-
vajo se z zemeljskim 
plinom. V prostoru 
vzdržujejo pozimi 22 
°C, poleti pa klimat-
sko napravo upo-
rabljajo po potrebi 
le kak mesec. Člani 
družine porabijo v 
povprečju 70 litrov 
vode na osebo na 
dan, od tega 18 litrov 
vroče vode ogrete 
na 55 °C. Imajo en 
družinski avto, ki 
v povprečju porabi 
5,6 litrov dizelskega 

Slika 1: Ocenjena letna raba energije v tipičnem slovenskem
gospodinjstvu: rumena-poraba zemeljskega plina, rdeča-poraba 

dizelskega goriva, modra-poraba električne energije.

goriva na 100 km, na njegovem števcu pa 
se letno odvrti 20.000 km. V družini imajo 
vse velike gospodinjske aparate, vsak dan 
kuhajo na steklokeramični plošči, imajo pa 
tudi računalnik in klimatsko napravo. Priča-
kovana poraba energentov v opisani družini 
je 26 MWh po porabnikih, kot jih prikazuje 
slika 1. 
S slike 1 lahko hitro razumemo, zakaj po-
zornost v tem članku usmerjamo zlasti na 
tri ključne porabnike: ogrevanje prostorov, 
mobilnost in pripravo tople sanitarne vode, 
vendar pa bi bilo zelo narobe kar posplošiti, 
da so drugi porabniki zanemarljivo majhni. 
Vrstni red priporočil za našo tipično sloven-
sko gospodinjstvo je sledeč.

1. Ogrevanje prostorov
 (pričakovan prihranek 15%-20%)
• Eden najpreprostejših in najpomemb-

nejših ukrepov pri ogrevanju prosto-
rov je znižanje temperature ogrevanih 
prostorov za 1 ali 2 °C. Seveda tega ne 
moremo storiti vedno in povsod, a nam 
takšen ukrep v osrednji Sloveniji lahko 
zniža rabo energije za približno 8 % za 
vsako stopinjo, ki jo znižamo. 

• Ogrevamo le tiste prostore, ki jih upora-
bljamo.

• Ogrevalni sistem nastavimo na najnižjo 
temperaturo ogrevalnega medija, ki še 
ogreje prostore na nastavljeno tempe-
raturo. Da bi to lahko dosegli, moramo 
uporabiti vse radiatorje ogrevalnega sis-
tema, na katere namestimo termostatske 
ventile in glave z nastavljeno temperaturo 
prostora. S tem, ko imamo večjo površino 
za oddajo toplote v prostor (več radiator-
jev) se namreč lahko zniža temperatura 
ogrevalnega medija/sistema, kar poveča 
izkoristek ogrevalne naprave, še posebno 
če imamo kondenzacijsko plinsko peč ali 
toplotno črpalko. Intuitivni ukrep »var-
čevanja«, da v prostoru, ki ga ogrevamo, 
zapremo čim več radiatorjev, je napačen.

• Če imamo klimatsko napravo, preve-
rimo, ali omogoča način ogrevanja. 
Naprava je namreč prav tako toplotna 
črpalka, ki je zelo učinkovita, kadar je 
temperaturna razlika med ogrevanim 
prostorom in okolico majhna, zato je 
zlasti v prehodnem (pomladnem, jesen-
skem) obdobju lahko zelo ugodna reši-
tev za (do)grevanje.

• Stanovanje prezračimo nekajkrat dnev-
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Čebelarska maša na 
Babnem Polju

Mario Žnidaršič

V nedeljo, 4. decembra 2022, je bila v farni cerkvi na Babnem Polju 
Čebelarska maša, pri kateri so se naši čebelarji priporočili svoje-

mu zavetniku sv. Ambrožu in se spomnili vseh pokojnih čebelarjev.
V Babnem Polju so imeli Čebelarsko sveto mašo že drugič. V njihovi 
cerkvi je glavni zavetnik sveti Nikolaj, na njegovo levi strani pa sveti 
Ambrož in na desni sveti Avguštin. Sveto mašo je daroval duhovni 
pomočnik Anton Markelj, udeležili pa so se je čebelarji iz Babnega 
Polja, Loške doline in Blok. V imenu Čebelarske družine Loška doli-
na in v imenu Babnopolcev je zbrane nagovorila Alenka Veber Rih-
tarjeva. Po končani sveti maši je sledilo druženje v topli Rihtarjevi 
kašči. Dobrote so pripravili in prispevali ljudje dobre volje.
Čebelarstvo v Sloveniji je vpisano na Unescov seznam nesnovne kul-
turne dediščine - Medvladni odbor za varovanje nesnovne kulturne 
dediščine je 1. decembra 2022 na zasedanju v maroškem Rabatu na 

Unescov reprezentativni seznam nesnovne kulturne dediščine člove-
štva vpisal čebelarstvo v Sloveniji. 
Naj medi.  ■

Čebelarska maša (foto: Mario Žnidaršič)

no: hitro, v nekaj minutah in to »na 
prepih«. Če uporabljamo prezračevalno 
napravo, prostore prezračujemo z mini-
malno potrebno izmenjavo zraka.

2. Mobilnost
 (pričakovan prihranek 15%-20%)
• Podobno kot ogrevanje prostorov, je tudi 

uporaba osebnega avtomobila poveza-
na z eno najintenzivnejših rab energije 
v tipičnem slovenskem gospodinjstvu, 
zato je prvi ukrep - zmanjšati število 
nepotrebno prevoženih kilometrov. V 
to smer je usmerjena tudi danes vse bolj 
uveljavljena možnost dela od doma. Na 
tem mestu izpostavljamo tudi službene 
poti ali turistična potovanja z letalom, 
ki jih v tipičnem slovenskem gospodinj-
stvu (slika 1) niso upoštevana. Ta poto-
vanja je prav tako potrebno zmanjšati na 
minimalno potrebno. 

• Kadar je le mogoče in smiselno, namesto 
osebnega avtomobila uporabljamo javni 
prevoz ali druge načine prevoza (kolo, 
pešačenje). Pomenljiv je že podatek, da 
okoli 50 % poti v mestih opravimo z av-
tom na razdaljah manjših od 5 km.

• Na avtocesti znižamo hitrost vožnje na 
110 km/h oziroma tako, da je varno, 
skladno s predpisi, in da ne oviramo 
prometa. To za tisti čas vožnje lahko po-
meni do cca 20 % manjšo porabo goriva.

• Če res ni nujno potrebno, klimo v av-
tomobilu ugasnemo. Toliko bolj po-
membno je to storiti pri starejših avto-
mobilih, saj tam vključena naprava ves 
čas deluje pri nazivni moči ne glede na 
nastavitev temperature v potniški kabi-
ni. Ugasnjena naprava lahko prihrani 
do 0,5 L/100 km.

• Strešne nosilce odstranimo takoj, ko jih 
nehamo uporabljati za prevoz tovora 
(koles, strešnega kovčka, smuči…).

3. Ogrevanje vode
 (pričakovan prihranek 15%-20%)
Tretji tipično največji porabnik energije 
doma je priprava tople sanitarne vode. Da bi 
razumeli, kako zelo energetsko intenzivno je 
ogrevanje vode, naj povemo, da za pripravo 1 
litra čaja, porabimo približno toliko električ-
ne energije, kot bi jo potrebovali, če bi avto 
omenjene družine dvignili na vrh 30 m visoke 
stolpnice. Kdo bi si mislil; 1 liter čaja. Tukaj so 
naslednja mala dejanja najpomembnejša:

• Redkeje se kopamo, namesto tega se pr-
hamo z navadnim tušem. Oprhamo se 
hitro, brez namakanja. Skozi tuš ročko 
takrat dobesedno odteka 20 kW, kar je 
veliko več kot so nazivne toplotne iz-
gube velike stanovanjske hiše. Minuta 
prhanja v povprečju pomeni porabo 
10 litrov vode in 0,3 kWh akumulirane 
energije. Tuš ni ravno primeren kraj za 
iskanje navdihov...

• Za spiranje in splošno uporabo pazimo, 
da namesto tople vode uporabljamo hla-
dno vodo.

• Odpravimo morebitno puščanje. Čeprav 
se dan danes opazi redkeje, pa je pol 
ure puščanja na strani tople vode, ki se 
s kapljico na sekundo zdi zanemarljivo 
majhno, primerljivo s porabo električne 
energije za enkratno polnjenje telefona.

• Na pipe namestimo perlatorje. To so ti-
ste mrežice na izstopu iz pipe, kamor se 
vodni kamen rad nabira. Nič posebnega 
ne počno, razen tega, da vodi primešajo 
zrak v homogeno zmes, zaradi česar si 
lahko umijemo roke in učinkovito spla-
kujemo posodo z občutno manjšim pre-
tokom. Pa saj, to je njihov glavni namen 
- zmanjšati porabo (tople) vode. Porabo 
pa zmanjšamo tudi, kadar pipo zapre-
mo, če vode ne potrebujemo, npr. med 
ščetkanjem zob ali kuhanjem.

• Znižamo temperaturo akumulirane 
tople vode v zalogovniku. Z nižjo tem-
peraturo je učinkovitost grelne naprave 
za pripravo tople sanitarne vode višja, 
hkrati pa se zmanjšajo tudi toplotne iz-
gube zalogovnika in celotnega sistema. 

Od vseh naštetih malih dejanj sta namestitev 
termostatskih ventilov in glav na radiatorje in 
namestitev perlatorjev na pipe finančno naj-
dražja. Okvirni strošek prvega je cca 30 €/radi-
ator, strošek drugega pa cca 1 €/pipo. Zanimivo 
je, da ta dva ukrepa ne zahtevata spremembe 
naših navad, vsi ostali ukrepi, ki ne stanejo nič, 
pa od nas terjajo vsaj malo muje. Pa saj tako je v 
življenju - brez muje se še čevelj ne obuje.

V projektu LIFE IP CARE4CLIMATE se med 
drugim ubadamo tudi s tem, kako najbolj 
učinkovito pristopiti k različnim ciljnim sku-
pinam. Zavedati se moramo, da k ukrepom 
URE posameznika ženejo različni vzroki; med 
njimi so najpomembnejši finančni motivi, 
energetska revščina, zavest in odgovornost do 
podnebja in okolja. Nekaterih razpoložljivi ar-
gumenti še niso prepričali in čakajo na boljša 
pojasnila, še vedno pa je nerazumljivo velik del 
takih, ki se jih zniževanje emisij in rabe ener-
gije preprosto ne tičejo in ob tem navajajo raz-
lične argumente. Njim zgornje pisanje ni bilo 
namenjeno, vsem ostalim pa upamo v veliko 
korist in v sprostitev ob kakšni hudomušnici.

In če zaključim s prijateljem iz otroštva; od-
ločil se je za zamenjavo ogrevalnega sistema 
s toplotno črpalko, ki pokrije toplotne izgube 
neobnovljene hiše. Čez kakšno leto ali dve, 
bo ta naprava bistveno prevelika, da bi lah-
ko delovala optimalno in takrat bomo iskali 
najboljšo možno rešitev. A vse to prihranimo 
za naslednje pisanje, do takrat pa le pogumno 
»Z MALIMI DEJANJI DO VELIKIH PRI-
HRANKOV«.  ■
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14.11. praznujemo dan sladkorne bolezni. 
Sladkorna bolezen je nenalezljiva kronična 
bolezen. Pojavnost bolezni iz leta v leto na-
rašča. Razlikujemo med sladkorno bolezni-
jo tipa 1 in tipa 2. Sladkorna bolezen tipa 1 
se največkrat pojavi pri otrocih ali mlajših 
odraslih. 5 do 10 % vseh sladkornih bolni-
kov ima diagnosticirano sladkorno bolezen 
tipa 1. Za tip 1 je značilno, da telo ne tvo-
ri inzulina. Inzulin je hormon potreben za 
prenos sladkorja iz krvnega obtoka v notra-
njost celice. V primeru, ko telo ne proizvaja 
inzulina, se začne sladkor in z njim energija 
potrebna za opravljanje vsakodnevnih funk-
cij, kopičiti v krvi. Zato je za zdravje nujno 
dodajanje inzulina. Vzrok za nastanek slad-
korne bolezni tipa 2 je večinoma nezdrav 
življenjski slog, kamor prištevamo nezdravo 
prehrano in pomankanje telesne dejavnosti 
ter genetska predispozicija. Prevladuje tip 2, 
ki se najpogosteje razvije pri odraslih. Vse 
pogostejša je pojavnost sladkorne bolezni 
tipa 2 tudi pri otrocih. Pri sladkorni bolezni 
tipa 2 telo ne izdela dovoljšne količine inzu-
lina, istočasno pa telo porablja inzulin neu-
činkovito, zato pride do povišane koncentra-
cije sladkorja v krvnem obtoku. 

Če je sladkor v krvi dlje časa povišan pride 
do negativnih zdravstvenih učinkov, kot so 
okvare organov. Na udaru so predvsem led-
vice, oči ter žilni in živčni sistem. Zato mora 

biti prehrana sladkornih bolnikov dobro 
načrtovana in nadzorovana, kljub vsemu pa 
prehranske smernice za sladkorne bolnike 
ne odstopajo od priporočil za splošno popu-
lacijo. Sladkorni bolniki morajo biti pozorni 
na skupno količino zaužitih ogljikovih hi-
dratov, saj le ta vpliva na spremembo kon-
centracije glukoze v krvi. 

Priporočene vrednosti krvnega sladkorja na 

tešče je 6,0 mmol/L ali manj, po 
jedi pa pod 10,0 mmol/L.
   
Med je naravno živilo, ki za uži-
vanje ne potrebuje obdelave. Ne 
sme vsebovati dodanih snovi kot 
so aditivi, je pa bogat s funkcio-
nalnimi spojinami, kot so vitami-
ni, minerali in antioksidanti, ki 
imajo ugodno delovanje na zdra-
vstveno stanje posameznika. Med je v najve-
čji meri sestavljen iz enostavnih sladkorjev 
in vode. Vsebuje vitamine C in B komple-
ksa, minerale, beljakovine in protibakte-
rijske snovi. Zaradi vseh naštetih lastnosti 
je njegova uporaba priporočljiva. Pozorni 
moramo biti na količine zaužitega medu. 
Za sladkorne bolnike se priporoča ena do 
dve jedilni žlici medu na dan v kombinaciji 
z drugimi živili. Najbolj priporočljivo ga je 

kombinirati s polnozrnatimi izdelki. 
Prav tako je za diabetike priporočljivo, 
da izbirajo sortne medove, kot so goz-
dni, hojev, akacijev in kostanjev med. 
V sestavi akacijevega in kostanjevega 
medu je namreč večji delež fruktoze, 
ki v manjši meri dvigne koncentraci-
jo sladkorja v krvi (imata nižji glike-
mični indeks). Ne smemo pozabiti, 
da je med energijsko bogato živilo, 
sestavljeno iz ogljikovih hidratov. Pri 
beleženju energijskega vnosa in vnosa 
ogljikovih hidratov smo pozorni na 
to, da ima jedilna žlica medu (pribli-
žno 20 g medu) 67 kcal oz. 281 kJ in 
približno 15 g ogljikovih hidratov. Di-
abetiki se naj pred uživanjem medu, 

spremembo prehranskih navad ali vnosom 
novih živil v prehrano posvetujejo z zdrav-
nikom ali diabetologom. 

Diabetikom se za slajenje svetuje, da pose-
gajo naravnih sladilih, med katera sodi tudi 
med. Pomembno je, da je predhodno načr-
tovanje vnosa sladkorja in temu primerna 
razporeditev drugih obrokov. Prednost upo-
rabe medu za namen slajenja je le raznoli-

kost in obogatitev okusa. Uživanje medu ima 
podoben vpliv na dvig krvnega sladkorja kot 
uživanje namiznega sladkorja. 
 
Določeni elementi medu, bi naj imeli ugo-
dno delovanje na sladkorno bolezen. Tukaj 
imamo v mislih hipoglikemično delovanje. 
Do tega pride, zaradi upočasnjenega dviga 
koncentracije sladkorja v krvi, kar ne obre-
menjuje krvožilnega sistema. Hkrati bi naj 
uživanje medu vplivalo na znižano raven se-
rumske glukoze na tešče. Vse to so lastnosti, 
ki sodelujejo pri uravnavanju krvnega slad-
korja. 
Kuharski nasvet: pripravimo ajdovo kašo 
z dušenimi jabolki in cimetom. Za slajenje 
uporabami med.  ■ 

__________
Viri: 
Justinek D., Lilek N. 2020. Čebelji pridelki v pre-
hrani sladkornih bolnikov. Čebelarska zveza Slo-
venije, Brdo pri Lukovici, Slovenija: 1-7.   

Meo S. A., Ansari M. J., Sattar K., Chaudhary 
H. U., Hajjar W., Alasiri S. 2017. Honey and di-
abetes mellitus: Obstacles and challenges – Road 
to be repaired. Saudi Journal of Biological Scien-
ces, 24: 1030-1033. 

Priporočila o prehrani in telesni dejavnosti ob 
sladkorni bolezni tipa 2. 2020. Ur: Klavs J., 
Pongrac Barlovič D. Ljubljana, Ministrstvo za 
zdravje. 

Sladkorna bolezen tipa 2. Pridobljeno iz: https://
sladkorna.si/vrste-sladkorne-bolezni/sladkor-
na-bolezen-tipa-2/ (avgust, 2022)

Uživanje medu pri sladkorni bolezni
Ana Janžekovič, svetovalka za varno hrano JSSČ
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K temu pisanje me je spodbudilo nekaj člankov objavljenih 
v zadnji številki Obrh. Saj podobni članki so se pojavljali že 
prej, ampak v zadnji številki pa res izstopajo. 

V njej je šest  člankov, ki se tičejo dela občinske uprave in 
njenega direktorja. Avtorji so od predsednika nadzornega 
odbora do članov občinskega sveta in posameznikov. Po 
drugi strani pa ima občina in občinski svet organe, ki bi mo-
rali reševati to tematiko. Ali je bilo vgrajenih manj ventilov 
in jaškov, kot jih je bilo zaračunanih, je tematika za prijavo 
pravosodnim organom, ki so za to. Pa neprestano polemizi-
ranje z županom in njegovimi izjavami, pa policijska poroči-
la, teme ki se vlečejo iz številke v številko. Najbrž ni potrebno 
z vsemi takimi problemi obremenjevati bralcev glasila.

Pa stalni članki o drugi svetovni vojni, ki so praviloma pi-
sani samo z ene strani. Če se pojavi članek z druge strani, 
se takoj vsuje kritika in dopolnitev. Zadnji primer je članek 
zgodovinarja O.S., ki je bil objavljen v predzadnji številki. 
Takoj se je pojavila dopolnitev članka, ki pa to ni bila, saj 
ga v ničemer ne dopolnjuje. O.S. je opisal dejstva, ki jih ni 
možno zanikati, dopolnitev pa se v ničemer ne tiče članka. 
V medvojni Loški dolini je izgubilo življenje okrog 30 
odstotkov takratnega prebivalstva, kar je največji delež 
med takratnimi notranjskimi in dolenjskimi občinami. 
Domobranci so povzročili 72 žrtev, okupator 412, partizani 
pa 422. Iz tega se vidi, da niso bili zločini samo na okupa-
torjevi in domobranski strani, ampak v veliki meri tudi na 
partizanski. Zakaj bi se pisali članki samo z ene strani, če 
je bilo razmerje žrtev tako razporejeno. Komu koristi samo 
pisanje z ene strani, če je bilo pa tudi na drugi strani toliko 
družin, ki so med vojno izgubile svojce. Najbrž je to nepo-
trebno razdvajanje že tako razdvojene Doline.

Pa pisanje o naravi in planetu. Vsaka čast avtorju, ki piše 
o teh stvareh, ki so naša skupna skrb. Ampak ti članki se 
skoraj praviloma končajo s kritiko desne vlade in desnih 
politikov. Najbrž lokalno glasilo ni mesto za tovrstno pisa-
nje, kar se politike na državni ravni tiče. 

Po drugi strani pa v glasilu skoraj ni člankov, ki bi pisali o 
gospodarstvu občine. Pa je občinsko gospodarstvo v veli-
kem delu hrbtenica občine. Zakaj se ne bi pisalo o lokalnih 
podjetnikih in njihovih podjetjih, saj prav ta podjetja omo-
gočajo zaposlitev, da občani ostajajo v domačem kraju, ne 
da se izseljujejo. 

Gotovo uredniški odbor bere tudi glasila sosednji občin, kot 
so Slivniški pogledi, Bloški korak in Odmevi iz občin Cerknica, 
Bloke in Loški potok. V teh glasilih ne boste našli tem, ki jih 
obdelujem zgoraj. Tako da je od politike uredniškega odbora 
in urednika precej odvisno, kakšno bo glasilo Obrh. 

Iz izkušenj oz. dopisovanj v glasila sosednjih občin imam 
kar nekaj izkušenj. Še vedno so uredniki od mene zahtevali 
usklajevanja in dopolnitve člankov, kakšnega mi pa tudi 
niso objavili, pač v skladu z njihovo uredniško politiko. 

Brez razlik
 
Šofer avtobusa, viličarja, delavec na dvi-
galu, farmacevt. Vsi ti poklici se morajo 
pustiti, brez vnaprejšnje napovedi testi-
ranja alkoholiziranosti in drugih psihič-
no-aktivnih snovi v krvi ali v izdihanem 
zraku. Nenapovedano. 
 
V parlamentu pa ste spet izglasovali, 
da to ni potrebno. Ali ste v parlamentu 
res tako svobodni? Kdor gleda zaseda-
nje parlamenta, vidi, da so oči nekate-
rih, ne dremotne ampak pa so pogledi 
izgubljeni. Ali je odgovornost parla-
mentarca res manjša kot odgovornost 
šoferja? Policisti pa ustavljajo voznike, 
ki se pred 11. zvečer vračajo z dela pa 
jih čaka še lep kos poti proti domi. Ja, 
pravila so taka. Pa bi morala biti za vse 
enaka. 
 
Odgovornost imate, dragi parlamentar-
ci, pa ne le zase, temveč za ves narod. 
Tukaj, kjer ni razlik, jih vi delate; glede 
zakona o družini pa podirate naravne 
zakone. Kdor še ni videl petelinjega boja, 
naj gre v Francijo; da pa daš na sredo še 
piščanca, mora biti vsakomur, ki živi po 
naravnih zakonih, jasno, kaj se zgodi. To 
je bilo jasno tudi trem ustavnim sodni-
kom, ki so k sodbi izdali ločeno mnenje 
in ga tudi utemeljili. Nasprotna stran pa 
ni prišla z utemeljitvijo, temveč zgolj ni 
upoštevala utemeljitve omenjenih treh 
ustavnih sodnikov.
 
Prežihov Voranc, trd komunist, je v krat-
ki črtici opisal razliko med materjo in 
očetom. Oče je priropotal v sobo in zbu-
dil pisatelja. Mati je prišla potiho in lju-
beče gledala otroka. Čez čas ga je nežno 
zbudila. Nežnost, nežnost, ne kliče za-
man papež Frančišek. Bodimo nežni do 
otrok, prijateljev in zakoncev in pozorni 
do vseh drugih. Zahtevni pa do sebe. To 
nas bo rešilo pred uničenjem. Saj vemo, 
ultima latet.
 
 
 
Molimo bratje in sestre
 
Molimo drug za drugega, da nam bo lep-
še in bolje.
 
Navadno molimo za nove duhovne po-
klice, kar je ob pomanjkanju le teh veli-
ka potreba. Vendar so tudi drugi poklici 
potrebni za naše življenje in za varno 
delo so potrebne zanje tudi molitve. Spo-
mnimo se nesreče poljskega avtobusa, ki 

je peljal božjepotnike v Međugorje. Še 
bolj tragična pa je bila letalska nesreča 
v Alpah. Vse je bilo tehnično brezhibno, 
le kopilot je bil malo depresiven in vse 
skupaj je treščilo v Alpe na poti od Bar-
celone do nemškega letališča.
 
Nihče ne more biti dober sam od sebe. 
Toda, če se prepusti voditi Dobremu, 
uspeva. 
 
Vnuk je prišel iz šole domov in povedal, 
da je učiteljica še vedno bolna. »Pa mo-
lite zanjo!« Dolgo časa me je debelo gle-
dal. Nato sem mu dejala: »Ja, če je nekdo 
bolan, je treba moliti zanj.« 
 
Slovenci smo že taki, da se s svojo vero 
potuhnemo. Ko sem bila v bolnišnici, 
so sosednjo pacientko odpeljali na ope-
racijo. »Vso srečo!« Vsa soba je bila z 
njo: »Molili bomo za vas.« Od tistega 
trenutka vera ni bila več tabu. Zvečer 
smo molile.
 
Ko so jo pripeljali nazaj v sobo in je pri-
šel z njo zdravnik, ki jo je operiral, je bilo 
slišati: »Me smo pa molile, da bi opera-
cija uspela!« Treba je le kamenček pa se 
plaz utrga.
 
Komu zaupamo svoje najdražje? Učite-
ljem, vzgojiteljicam, teh pa primanjku-
je. Ne verjamem, da gredo mnogi v ta 
poklic zaradi denarja. Po mojem gredo 
vsi ali vsaj večina iz ljubezni do otrok. 
Ko bi bila vzgoja že doma strožja, bi 
bilo tudi učiteljem laže. »Ne odteguj 
otroku palice, ne bo umrl, lahko pa ga 
rešiš večne teme,« piše nekje v Stari za-
vezi. Naši veliki možje, kot so general 
Maister, pesnik France Prešeren ali Ju-
rij Vega, dvomim, da niso nikoli čutili 
palice na svoji zadnji plati. Dandanes 
pa na koncu šolskega leta hodijo starši 
z advokati zahtevat in utemeljevat višje 
ocene za svojo mladino. Navadno hodi-
jo tisti starši, ki hočejo na otrokih ure-
sničevati svoje neizpolnjene cilje. 
 
S hvaležnostjo se spominjam svojih uči-
teljev iz osnovne šole, še posebej Marije 
Avsec, ki nas je pri slovenščini v osnovni 
šoli naučila toliko slovnice kot ga pre-
more sedaj nekdo s fakultetno izobraz-
bo. Zelo pravičen pri ocenjevanju pa je 
bil v srednji šoli Črnogorec Tihomir To-
dorović. Že ocena +1 je bila dosti boljša 
kakor 0. Kje je že tisti čas, ko smo peli 
Gaudeamus igitur ... 

Marica Marolt, Velike Bloke

Nekaj o 
glasilu Obrh

Anton Sterle 
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Vsaka beseda, vsak pogled,
vsako dejanje in vsak nasmeh

lahko prinese srečo
drugim ljudem.

Vsak trenutek je lahko nov začetek.
Velika upanja ustvarjajo velike ljudi,

zato radostno pojdimo naproti
novemu letu 2023,

da bi se Vam in Vašim najdražjim
uresničila mnoga pričakovanja.

Z najlepšimi željami, svojim članom
in bralcem glasila Obrh,

Medobčinsko društvo invalidov
Cerknica-Loška dolina-Bloke.

Je čas, ko se svet ogrne v svetel plašč
nemirnega pričakovanja.

Je trenutek, ko se ozremo vase polni
novega upanja in tihih želja.

Naj vam novi čas prinese obilo radosti in
nariše nasmehe na obraze vam dragih ljudi.

 
Vesele božične praznike ter srečno leto 2023 

želimo vsem svojim članom, občanom Občine 
Loška dolina in vsem, ki prebirajo Obrh!

 
Obenem vsem iskreno čestitamo ob Dnevu 

samostojnosti in enotnosti!
Društvo upokojencev Loška dolina

PRODAJALKA CVETJA
Prodajalka cvetja tam ob poti

vijolic šopke nudi lepe,
ko se zazrem v njen obraz,

vidim, da žal oči so njene slepe.

Z dotikom bere moj obraz,
prst polzi po moji dlani,
nasmehne se in tiho reče:

„kajne, kupili rože ste že lani?“

Oči nje zrejo nekam daleč,
nekoč bile so nežne, lepe,
vse bi dal za to zdravilo,

da ne bile oči bi slepe.

A kakor da razume željo,
me z glasom nežnim pomiri:

“res ne vidim sonca, lune,
a vsak moj prst ima oči.”

Še v sanjah vidim te oči,
tiste globoke, brez sijaja,

a kljub temu se zdijo lepe,
kot rožice, ki jih prodaja.

Doda še:“dotik pove mi včasih več,
kot vaše vidijo oči,

je včasih bolje, da ne vidiš,
takrat resnica manj boli.”

Stanko Grl

Naj nas novo leto
poveže z novimi izzivi,
idejami, smelimi načrti

in skupnimi dosežki.

Želimo vam vesele praznike
ter sreče in zdravja v letu 2023!

Javni zavod
Snežnik
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Presvitli princ!
Najmilostljivejši gospod!

Ko najpokornejše izpolnjujem naročilo Njihove presvitlosti v lastno-
ročnem pismu z dne 1. julija 1901 si najspoštljivejše podpisani do-
voljuje glede spomenikov, ki jih bodo postavili za J. Wesselya??? in 
R. Miklitza, najvdanejše predložiti sledeče: Velikosti in načina izved-
be spomenikov komite še ni odločil, ki naj bi bila odvisna od višine 
zbranih prispevkov. Do začetka meseca julija se je nabralo 6400 kron, 
po možnosti naj bi zbrali kar največji znesek, ki naj bi omogočil, da 
postavijo lepa in častitljiva spomenika.

Veleposestniki v Avstriji, ki so do sedaj za ta spomenika podpisali 
in prispevali, so podpisali in prispevali vsote od 50 do 200 kron. V 
takšnih okoliščinah in po takšnih merilih si najspoštljivejše podpisa-
ni dovoljuje predlagati, da naj bi Njegova presvitlost prispevali za ta 
plemeniti namen 150 kron pod polnim naslovom.

Gospod gozdarski ravnatelj je bil predvčerajšnjim tukaj in je med 
drugim izbral tudi prostor za turistično hišo, ki jo hoče slovensko 
Planinsko društvo iz Ljubljane zgraditi na gospoščinskih tleh. Želijo 
Njihova presvitlost dovoliti, da si najspoštljivejše podpisani dovoli in 
popolnoma zaseben način opozoriti na točko pogodbe, ki je glede 
tega morda preveč vseobsegajoča. Ker misli, da bo tako obvaroval 
interese gospostva Snežnik in preprečil poznejše konflikte. To bi šlo 
tako, da se mora v pogodbo sprejeti točke glede namestitve sloven-
ske tribarvnice. Društvo bo verjetno v vsakem primeru mnenja, da 
sme ali mora na hiši, ki jo je zgradilo, včasih in v danih primerih 
razobesiti belo – modro – rdečo zastavo. Ne samo zaradi živahnega 
prometa Nemcev na Mašunu lahko sklepamo, da bi to slej ko prej 
morebiti dalo priložnost za neljube opazke ali celo za razpravljanje, 
kar se da enkrat za vselej preprečiti, če bi v pogodbo sprejeli člen 
približno sledeče vsebine: Gospostvo Snežnik, ki na najbolj liberalen 
način omogoča, da je gorski svet kranjskega Snežnika dostojen vsem 
nacionalnostim, si iz tega vzroka pridržuje pravico, da se na gospo-
ščinskem ozemlju smejo razobešati samo barve visokega gospoda la-
stnika ali vsemu najvišje avstrijske cesarske hiše. Nameščanje drugih 
zastav ni dovoljeno.

Pretehtati bi se moralo tudi, ali bi lahko gospostvo Snežnik zgradilo 
skupaj s Planinskim društvom nekoliko večjo zgradbo, ki bi služila 
tudi kot logarska hiša. Stroški gradnje bi se tako za gospostvo zelo 
zmanjšali in za društvo se ne bi povečali.

Ko je bil gospod gozdarski ravnatelj predložil koncept pogodbe z va-
ščani Bača zaradi ceste Stare Ogence – Bač, bo ta koncept, ki je sedaj 
tako in tako že od 25. junija 1901 v Snežniku zaradi prevoda v nem-
ški jezik, še nekaj časa proti koncu julija, si najpokornejšo prošnjo, da 
to uredi Njihova presvitla roka in želi tudi opozoriti, da se to najprej 
in najhitreje uredi, ker hitro napreduje porazdelitev baške srenjske 
gmajne, ki jo opravlja c. kr. Agrarna komisija. Velika korist bi bila, 
če bi c. kr. komisija tudi že izločila in sprejela vprašljivi del ceste, bi 
se na ta način opravil zemljiškoknjižni prepis na gospostvo Snežnik 
sam od sebe brez nadaljnjih formalnosti.

Blagovolijo presvitli princ sprejeti te izjave zasebne narave, kadar iz-
virajo iz najživahnejšega interesa za uspeh gospostva Snežnik in z 
izrazom največjega spoštovanja in najspoštljivejše hvaležnosti s kate-
rima se ima čast podpisati.

Njihovi milosti visoki knežji presvitlosti zvesto vdani služabnik

Mašun, 8/7 1901
E. H. Schollmayer

Gospa Vida Gorše iz Nadleska je uredništvu Obrha prijazno predala v objavo pisma Henrika Schollmayerja- 
Lichtenberga v prevodu, žal letos pokojnega zgodovinarja, domačina Jožeta Matevžiča iz Vrhnike pri Ložu.
Gospa Vida Gorše je pisma prepisala, digitalizirala, shranila in nam jih poslala ter s tem omogočila prvo
objavo teh pisem v slovenskem prevodu, za kar se ji najlepše zahvaljujemo. Objavljamo prva tri pisma.

Uredništvo glasila Obrh 

Greta in Henrik Schollmayer
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pl. Succaraty poveljnik 3. zbora. V gozdarski hiši je pil kavo. Ob tej 
priliki je najspoštljivejši podpisanemu mimoidoče čete toplo položil 
na srce. Štabni častniki so in starejša stotnika 5. polka in topništva 
so se lahko namestili v hiši. Najspoštljivejše podpisani in njegova 
žena sta jih povabila na večerjo. V največjem dežju so te vojaške čete 
ob pol šestih zjutraj odkorakale. Ob 10. uri dopoldne je prikorakala 
na Mašun glavnina 22. divizije, 3 in 4. polk deželnih brambovcev 4. 
topniški polk, oddelka konjenice 6. huzarskega polka, številni ulovi 
kot izvidnica in cel veliki pratež. Te vojaške čete so tukaj počivale 
do 4. ure popoldne štab divizije z njegovo ekscelenco Selob??? Mar-
šallentnantom pl. Pußom na čelu je bil povabljen na kosilo kar so 
bili gospodje toliko rajši sprejeli, ker so med počitkom kuhali samo 
konzerve. Med gospodi iz štaba divizije se je konjeniški divizionar 
oberstleutnant grof Franz Creneville zelo živo zanimal za gospostva 
in za najpresvitlejšo družino, ker mu je Dresden zelo dobro poznan. 
Tam se zelo pogosto zadržuje in ima zelo veliko stikov. Vsi častniki 
so povabili najspoštljivejše podpisanega in njegovo ženo na obisk v 
različne garnizije, toda do takšnega obiska bo verjetno komaj prišlo.

Nastalo škodo na travnikih so ocenili in povrnili vojaški intendant 
in častniki za povračilo vojaške škode. Najspoštljivejši podpisani je 
te častnike tudi opozoril, da morajo plačati prispevke za vzdrževanje 
cest in glede tega podal hvale vrednemu gozdarskemu uradu Snežnik 
obračun v nadaljnji postopek.

Mitničarju Trohi v Koritnicah je bilo naročeno, da mora prešteti šte-
vilo vozov in konj. Rezultat tega štetja je dal na podlago za izračun 
višine »predpisanega« prispevka za vzdrževanje cest.

Po izračunu morajo plačati c. in kr. pehoti polk št. 27 »Kralj Belgijcev«:

Za 18 dvovprežnih vozov,                                     á 1 krona………..18 kron
Za 40 jezdnih in ne vprežnih konjev               á 10 vinarjev……..4 krone
                                                                                skupaj                   22 kron

c. kr. 22. divizija deželnih brambovcev:
za 87 dvovprežnih
za 6 štirivprežnih                       vozov, skupaj 109 á 1 krono…..109 kron
za 16 šestvprežnih

za 395 jezdnih in nevprežnih konjev,             á 10 vinarjev….39,50 kron
                                                                                     skupaj             148,50 kron

Izračun »predpisanih« prispevkov za vzdrževanje cest nikakor ne 
izključuje možnosti in pravice zahtevati v tem izjemnem primeru 
višje prispevke, kakor bi lahki tudi zahtevali prispevke za pešce, ki 
so uporabljali gospoščinske zasebne ceste. Najspoštljivejše podpisani 
potuje danes popoldne na povabilo Njene presvitlosti gospe princese 
v Snežnik in se bo o tej stvari posvetoval še z gospodom gozdarskim 
direktorjem.

Nadaljnji ukaz Njihove presvitlosti o tej zadevi, bi bilo najbolje posla-
ti v Snežnik telegrafsko.

Naj blagovolijo najsvitlejši princ dovoliti izraz najspoštljivejše hvale-
žnosti, s katerim se ima visoko čast podpisati

Njihovo presvitlosti!

Mašun 10. september 1901                       najzvestejše vdani služabnik
Ob 12. uri                                                    E. Heinrich Schollmayer

Presvitli princ!
Najmilostljivejši gospod!

Najspoštljivejše podpisani hiti, da naznani prejem danes prispelega 
milostnega lastnoročnega pisma Njihove presvitlosti, da najvda-
nejše odgovori na v njem zastavljena vprašanja, toda najprej naj 
utemelji daljši izostanek obljubljenega poročila o trasiranju ceste 
Stare Ogence – Bač.

Najspoštljivejše podpisan je bil upal, da bo trasiranje lahko končal 
pred prihodom c. kr. vojaških čet. Vendar dela so naletela na številne 
težave tehnične in pravne narave in bilo je tako velika želja prebi-
valstva, ki smo jih moralo uskladiti z interesi gospostva, da smo z 
naravni določili šele majhen del te ceste v dolžini približno 3 kilome-
trov. Zaradi prehoda vojaških čet so morala dela mirovati več kakor 
teden dni in se bodo lahko v najugodnejšem primeru pričela šele 
12. septembra tega leta. Nadaljnji potek in končanje del sta odvisna 
od večjih ali manjših tehničnih težav. Brž ko bodo dela končana, se 
bo takoj najvdanejše predložil natančen popis trase in skica bodoče 
ceste, kar bi se lahko najbrž zgodilo do konca septembra.

Do kje so obsekali ceste? V okraju Mašun so obsekali samo Schön-
burško cesto v širini 2 metrov na vsaki strani ceste. Za ostale ceste 
velja status quo, dokler si teh del ne bodo ogledali Njihova presvitlost 
in izdali nadaljnje ukaze.

Brunarico na Prevalah bodo postavili v mesecu septembru, podobna 
bo prevzemni koči pri Mašunu, samo da bo nekoliko večja. Za osebje 
v koči predlaga najspoštljivejše podpisani sina gozdnega nadzorni-
ka Martinčiča iz Starih Ogenc kot trenutno najbolj zanesljivejšega 
in najboljšega poznavalca kraja in kot najčednejšo delovno moč, ker 
bi verjetno zadostovalo, da se mu da za zimske mesece 24 kron me-
sečnega plačila. Najspoštljivejše podpisani bo glede tega danes podal 
uradni predlog in poročila hvale vrednemu gozdarskemu uradu Sne-
žnik in prosi Njihovo presvitlost, da to storijo ob svoje času.

Prehod vojaških čet preko Mašuna je prinesel semkaj zelo veliko ži-
vljenja. Že 7. avgusta je šel mimo 27. pehotni polk »Kralj Belgijcev« 
in je tukaj počival 3 ure. Celotni častniški zbor polka je bil povabljen 
v gozdarsko hišo na mesni zajtrk, kar so gospodje zelo radi sprejeli. 
Za goste in gostiteljski par so to bile zelo zabavne ure. Igrala je godba 
polka in po pobočjih okoli Mašuna so prvič odmevali znaki vojaške 
godbe. 5. septembra okoli poldneva je prišla na Mašun prednja četa 
22. divizije deželnih brambovcev. V paradnem koraku je prikorakal 
5. polk.  Njemu je sledila četa huzarjev in oddelek topništva. Vsi so 

se utaborili okoli Mašu-
na in tukaj prenočeva-
li. Pionirski častnik je s 
šestnajstimi možmi pred 
tem delal že cel teden, da 
bi uredil preskrbo z vodo, 
pripravil kurjavo in po-
stavil jedilni šotor za ča-
stnike. Tako imenovane 
»lastne«konje so spravili 
pod streho, kolikor je bilo 
mogoče. Hlevi in hiša so 
bili napolnjeni do zadnje-
ga kotička toliko bolj, ker 
je celo noč neusmiljeno 
deževalo.

30. septembra je bil na 
Mašunu Njegova eksce-
lenca ordonačni častnik 

Henrik Schollmayer- Lichtenberg 
(foto: Wikipedia)



41 IZ ZGODOVINE december, 2022

Presvitli princ!
Najmilostljivejši gospod!

Po mnogih nevarnostih je trasiranje projektirane ceste od Bača do 
Starih Ogenc uspelo končno tako daleč, da najspoštljivejše podpi-
sani lahko vdano predloži opis trase in skico vsaj dela te ceste.

Naj Njihova presvitlost blagovolijo po priloženem opisu trase in 
skici zemljišča z naklonjenostjo slediti najvdanejše predloženi 
predstavitvi in izdati nadaljnje ukaze.

Po večtedenskem trasiranju se je pokazalo, da bi se lahko trasa 
speljala samo z nenavadno velikimi stroški,če bi trasirali izključ-
no samo preko zemljišča vaščanov Bača. Stroški gradnje bi ostali 
na normalni višini, če bi del trase speljali preko posesti vaščanov 
Knežaka. Začetni pogovori glede tega niso dali rezultatov, ker je 
neznatno manjšino Knežakov Sedmak Jernej, po domače Krulc 
iz Rakitnic št. 57, ki je upravičenec v Knežaku, da glasujejo proti 
zahtevanemu brezplačnemu odstopu zemljišč in končno celo proti 
odstopu zemljišč za plačilo. Ker so upoštevana zemljišča skupna 
last, je za odstop najmanjšega dela zemljišča nujna soglasnost upra-
vičencev. Kakor rečeno, se to ni zgodilo in pogovore so morali pre-
kiniti. Kljub temu so traso speljali tako, da bi se nadaljevala preko 
kneških posestev, ker si moramo skoraj kot gotovo predstavljati, da 
bodo Knežani v kratkem času privolili. Naj se tudi to ne bi zgodilo, 
se bo najdlje čez tri leta, ko bo opravljena individualna porazdelitev 
kneških gozdov, okolica prihodnje trase in trasa sama uradno do-
delila vaščanom Bača, ki so upravičeni v Knežaku, o čemer so po-
govori s c. kr. komisijo za agrarne operacije že zaključeni, po čemer 
nadaljnji izgradnji te ceste ni ničesar več na poti. Traso so določili 
v naravi in kolikor poteka preko baških srenjskih zemljišč, jo bodo 
uradno prepisali v last gospostva Snežnik. Na skici zemljišča je tra-
sa vrisana z modro barvo.

To je v kratkih besedah rezultat večtedenskih in zamudnih pogo-
vorov in dela na terenu, čigar izvedba je postala toliko težja, ker je 
opozicionalno gledanje hvale vrednega gozdarskega urada delovalo 
zaviralno. Šele ko je najspoštljivejše podpisani energično poudaril, 
da morajo ta dela biti brezpogojno izvedena, ker so bila zaukazana 
direktno od Njihove presvitlosti gospoda lastnika, se je lahko svo-
bodnejše lotil dela. Vendar se mora nehote poudariti, da so takšna 
gledanja v osnovi nasprotna z gledanji presvitlega gospoda lastnika 
in so njihova izhodišča zelo velika nepreračunljivost za uspešni na-
daljnji razvoj gospostva Snežnik.

Med pogovori z Bačani in Knežani so prve omenjene opozorili, da 
bodo morali zaradi večjih tehničnih težav obvezati še za plačilo na-
daljnjih 1000 kron, po čemer bodo vaščani Bača prispevali vsoto 
5000 kron za gradnjo te ceste.

Glede na eminentno korist te ceste, in na skorajšnja porazdelba ba-
ških in kneških srenjskih gozdov posameznim upravičencem, mo-
ramo iz gradnje te ceste potegniti še nadaljnjo korist za gospostvo 
Snežnik. Kakor je razvidno iz skice zemljišča, se od sedaj položene 
trase proti Mašunu odcepi še druga cesta dolžine 4,4 km, ki jo je 
trasiral geometer Wokral (na skici je označena s sivo zeleno barvo).

Gradnja tega dela ceste lahko gospostvo Snežnik prične vsak čas in 
neodvisno od kogarkoli, ker je vsako za gradnjo potrebno zemljišče 
svobodna last gospostva Snežnik in po dograditvi pripada pravica 
do vožnje samo gospostvu.

Če samo ob priliki, individualne porazdelbe kneških in baških goz-
dov opozorimo na veliko prednost te ceste za izvoz iz kneških goz-
dov, lahko gospostvo obljubi izgradnjo ceste, če se vasi obvežeta, da 
plačata odškodnino v naravi z oddelkom gozda v vrednosti okoli 
6 – 8000 kron. Vsota, ki bi se jo dalo samoumevno zmanjšati, če bi 
bilo nujno. Če bi odstopili oddelek gozda, bi se gospostvo ustrezno 
povečalo. Ven moleče obmejne dele bi zaokrožili zunanja zemlji-
šča na Duranovem in Brodlovem lazu itd., bi priključili matičnemu 
ozemlju.

Po pogodbi z Bačani se mora izgradnja ceste od Bača v Stare Ogen-
ce pričeti s pomladjo 1902. Hvalevredni gozdarski urad, ki ta pro-
jekt nikoli ni vzel zares je mnenja, da se gradnja sploh ne prične. 
Najspoštljivejše podpisani sedaj sploh ne vem, pri čem je. Do sedaj 
se glede tega še vedno drži ukaza Njihove presvitlosti in bo v začet-
ku novembra 1901 oddal podjetnikom gradnjo prvih 3 kilometrov. 
To se ne bo zgodilo, če bodo prišli drugačni ukazi.

Najspoštljivejši podpisani nadalje predlaga prepis poročila na hva-
levredni gozdarski urad Snežnik v zvezi s poskusi, da vzamejo pod 
roko zakup lova v gozdovih pivških vasi. Pred petimi leti je bil to 
opravil brez nadaljnjega najspoštljivejše podpisani. Negativne re-
zultate letošnjih poskusov in njihovih posledic naj njihova pre-
svitlost blagovolijo razbrati iz najvdanejše predloženega poročila. 
Najspoštljivejše podpisani sporoča končno najvdanejše, da bi se 
lahko kupilo posestvo Na Kalcu, ki leži pri vasi Bač in je vpisano v 
deželno desko. Posestvo na Kalcu je veliko 190 ha, od česar ležijo 
okoli gradu 103 ha travnikov, ki so popolnoma arondirani in ob-
dani z zidom, medtem ko 9 ha hrastovega gozda in 78 ha za sečnjo 
primernega pretežno hojevega gozda leži drugod. Cena je določena 
na približno 50 000 goldinarjev. Travniki dajejo letno do 2000 fo-
rintov kosmatega dohodka od sena. S pametnim gospodarjenjem 
se dohodek lahko znatno poveča. Če bodo Njihova presvitlost na-
klonjeni, da se gospostvo Snežnik poveča z nakupom tega posestva, 
bi se najspoštljivejše podpisani začel na ukaz pogajati.

Sin najspoštljivejše podpisanega, Etbin, ki se je ponesrečil s strelom 
iz floberta, je 28. 9. po 50 – dnevnem bivanju zapustil bolnišnico v 
Ljubljani in okreva v Snežniku, od koder se bo verjetno kmalu vrnil 
na Mašun. Komaj je zapustil bolnišnico je njegov brat Franc zbolel 
za škrlatinko. Peljati so ga morali v isto bolnišnico in so ga dali v 
izolirnico. Sedaj je tam že 18 dni in hvala Bogu okreva. Zaradi ne-
srečnih primerov je moral najspoštljivejši podpisani izdati že 320 
kron samo za bolnišnično zdravljenje. Stroški za vožnjo in zdravni-
ka sploh niso računani. Obrača se na dobroto Njihove presvitlosti z 
najudanejšo prošnjo, da mu ob izjemnih dogodkih najmilostljivejše 
odobrijo, dovolijo etc. podporo.

Mašun, 18/10.1901                       vdani služabnik E. H. Schallmayer

Mašun 1899 (foto: Zbirka: dLib – NUK)
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NAGRADNA KRIŽANKA

Nagradno geslo križanke v prejšnji številki je bilo:
ŽENA V GOSTILNO PRIDE 

 Pravilna rešitev križanke je geslo, ki izhaja iz oštevilčenih kvadratkov in ga vpišete v polje za rešitev.

Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in naslov) do 20. 1. 2023 pošljete 
na naslov uredništva Obrh ali pa rešitev s svojimi podatki pošljite po e-pošti na:
obcina@loskadolina.si (iz enega e-naslova bo upoštevana ena rešitev).

Želimo vam veliko zabave pri reševanju in sreče pri žrebu!

Uredništvo

1. nagrada: knjiga Smo slišali ptičice peti, zbirka pesmi iz Loške 
doline (poklanja Društvo upokojencev Loška dolina)
Jožica Lah, Podgora pri Ložu 18, 1386 Stari trg pri Ložu

2. nagrada: knjiga Marije Makarovič BABNO POLJE IN NJEGOVI 
LJUDJE V PRIMEŽU DRUGE SVETOVNE VOJNE (poklanja JSKD Cerknica)
Cvetko Remec, C. N. O. 38, 1386 Stari trg pri Ložu

3. nagrada: knjiga Pretekla in današnja govorica Steinbergovih 
likovnih del (poklanja JSKD Cerknica)
Mirjam Canzutti, XXX. divizije 5c, 5000 Nova Gorica

Čestitamo!

Nagrade za tokratno križanko podarja:
Javni zavod Snežnik

Nagrada:
knjiga Polharska dediščina Loške doline;
Magda Peršič, Anton Šumrada, Lojze Mlakar, Janez Šumrada

Končna rešitev:

Vabljeni k reševanju nagradne križanke.



ponedeljek, 26. 12. 2022

14

Stari trg pri Ložu
ob 10.30 (pohod), ob 11.00 (tek)

Start: parkirišče za Osnovno šolo
Stari trg pri Ložu



VSTOPNICE LAHKO
KUPITE:

NA WWW.MOJEKARTE.SI,
 V GUŠT BARU, 

ALI NA DAN DOGODKA V ŠOTORU


